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Toată atenția pregătirii 
iernatului vitelor

VESTI DIN ORAȘELE
'SI SATELE PATRIEI NOASTRE

Din țările 
de * democrație 

populară

Crescătorii de animale consideră, pe 
bună dreptate iernatul vitelor ca pe un 
examen serios al activității lor. Și acest 
lucru este întemeiat.

In primul rînd, deoarece iernatul vite
lor coincide cu lunile cînd se pun cu toa
tă ascuțimea problemele asigurării hra
nei animalelor, a aprovizionării lor cu 
apă, cînd îngrijirea animalelor cere, în 
general, un efort mai marg din partea în
grijitorilor. Apoi, în perioada de iarnă 
se urmărește ca starea de întreținere a 
animalelor, producția, să se mențină ne
schimbate, iar procesul de înmulțire a 
animalelor să se desfășoare în bune con- 
dițiuni.

Experiența anilor trecuți a dovedit cîtă 
importanță are pregătirea din timp a ier
natului vitelor pentru buna desfășurare a 
îngrijirii și hrănirii lor în lunile de iarnă, 
cond:ție importantă în creșterea unor a- 
nima'.e sănătoase și cu o productivitate 
sporită. In iarna trecută, de pildă, visco
lul care a bîntuit cu deosebită intensitate 
a pus la grea încercare crescătorii de a- 
nimale. Acolo însă unde pregătirile ier- 
nării vitelor au fost făcute cu toată răs
punderea, pagubele au fost minime; și 
dimpotrivă, acolo unde sarcina pregătirii 
iernatului a fost privită cu ușurință, ani
malele au avut de suferit.

Desfășurarea în bune condiții a ierna
tului este o problemă de. care depmde în 
bună măsură dezvoltarea creșterii anima
lelor, lichidarea rămînerii în urmă a a- 
cestui sector, aprovizionarea populației cu 
produse anima.e. De aceea, ținînd seama 
atît de condiții'e în care trebuie să se 
desfășoare îngrijirea animalelor In timpul 
iernii, cît și de importanța acestei ac
țiuni, iernatul vitelor trebuie pregătit din 
vreme pnntr-o serie de măsuri.

Atenția comitetelor executive ale sfatu
rilor, a tehnicienilor și inginerilor zoo
tehniști, a conducerilor gospodăriilor a- 
gricole colective și gospodăriilor agricole 
de stat, tuturor crescătorilor de ani
male, trebuie să fie îndreptată în specia' 
în direcția asigurării cu furaje a anima
lelor. In acest scop vor fi folosite resturi 
vegetale care s-ar putea însiloza ; de a- 
semene-a otava de trifoi și lucernă cosită 
și uscată. Prin grija tehnicienilor, comi
tetele executive ale sfaturilor populare ra
ionale trebuie să cunoască, încă de pe a- 
cum, dacă în raza lor administrativă sînt 
excedente sau deficite de furaje pe sorturi. 
Numai în acest fel se vor putea lua mă
suri. de pildă, pentru acoperirea defic tu
lul de fibroase existente în raionul Gura 
Jiului, precum și a deficitului de grăunțe 
în raionul Ba'.ș. Pe baza cunoașterii 
situației din fiecare raion și comună în 
parte, comitetele executive pot da un spri
jin important în direcția asigurării hranei 
întregului efectiv de animale și păsări. 
Un bun exemplu îl oferă în acest sens 
comitetul executiv regional Cluj care a 
sprijinit comunele de munte — care nu 
au la dispoziție loturi zootehnice și deci 
nici furaje suficiente pentru hrana repro
ducătorilor — să-și procure furaje.

Odată cu preocuparea cuvenită asigu
rării furajelor necesare nu trebuie negli
jată problema verificării felului în care au 
fost depozitate grăunțele în magazii, fe
lul în care au fost clădite șirele de paie 
și fîn. Experiența iernii trecute a dovedit 
că acolo unde n-au fost luate măsuri din 
vreme s-au pierdut însemnate cantități 
de furaje.

Alături de grija pentru asigurarea hra
nei animalelor în timpul iernii trebuie să 
existe o temeinică preocupare și pentru 
adăpostirea acestora în bune cond'ții. 
Această preocupare trebuie tradusă în via
ță prin grăbirea reparațiilor la grajduri, 
prin grăbirea tuturor lucrărilor începute 
în sectorul zootehnic. Zile'e bune de lucru 
care au mai rămas pot și trebuie folosite 
din plin pentru a asigura animalelor a- 
dăposturi corespunzătoare. O atenție spe
cială este necesar să se acorde fîntînilor

care trebuie atent verificate pentru ca în 
timpul iernii să nu se întîmpine greutăți 
în privința aprovizionării cu apă.

E necesar, în acest sens, ca atît Minis
terul Agriculturii și Silviculturii, prin în
treprinderile I.C.A.Z., cît și comitetele exe
cutive ale sfaturilor populare, să acorde 
atenția cuvenită problemei construcțiilor 
pentru adăpostirea animalelor. Situații ca 
acelea din regiunea Galați sau din regiu
nea București — raionul Brănești, bună
oară, unde o serie de construcții sînt 
tărăgănate și din această cauză unele 
unități agrcole socialiste riscă să intre 
în iarnă fără o serie de construcții abso
lut necesare — trebuie lichidate cît mai 
degrabă.

Gospodarul, fie că este țăran muncitor 
cu gospodărie Individuală, fie că este con
ducător al unei gospodării agricole de 
stat sau colective, nu trebuie să scape din 
vedere nici un amănunt, cît de mărunt, în 
pregătirea iernatului vitelor. Neglijarea 
unui amănunt mărunt în aparență, cum 
ar fi de pildă lipsa unor găleți sau o fe
reastră spartă, poate avea consecințe 
dăunătoare asupra creșterii animalelor.

Anima'ele și păsările vor fi hrănite mai 
bine, vor putea fi îngrijite și întreținute 
corespunzător în tmpul iernii, dacă exis
tă preocuparea ca cei ce lucrează în acest 
sector să-și ridice nivelul cunoștințelor 
profesionale. De aceea, cursurile agrozoo
tehnice de masă care se vor deschide în 
curînd trebuie să fie frecventate de cît mai 
mulți mulgători, îngrijitori de viței, cio
bani, brigadieri, etc-

Dacă pentru fiecare sfat popular, de h 
regiune și pînă la comună, iernatul vitelor 
trebuie să constituie o preocupare princi
pală în ansamblul măsuri'or ce le va lua 
pentru activitatea din timpul iernii, un 
rol important în asigurarea condițiilor ne
cesare unei bune desfășurări a iernatului 
vitelor, revine și tehnicienilor și ingine
rilor zootehniști și veterinari. Ei au sar
cina să fie, în aceste zile, în comune, în 
gospodăriile agricole colective, în mijlocul 
țăranilor muncitori, pentru a-i îndruma să 
se pregătească din vreme ca vitele să aibă 
hrană, adăpost și îngrijire bună în timpul 
iernii.

Dacă tehnicienii zootehniști de la secția 
agricolă raională Calafat s-ar preocupa 
mai îndeaproape de gospodăria colectivă 
din comuna Poiana Mare și ar ajuta con
ducerea gospodăriei să organizeze ierna
tul animalelor in bune condițiuni, colecti
viștii nu s-ar hotărî să sacrifice cei 50 
de berbecuți de rasă spancă opriți pentru 
reproducție, numai din cauza unor greu
tăți ce le au în ceea ce privește asigura
rea adăpostului și hranei necesare.*  Din 
păcate, exemple de acest fel se mai întîl- 
nesc și în alte locuri, ceea ce dovedește 
că tehnicienii nu acordă peste tot spriji
nul pe care crescătorii de animale îl aș
teaptă de la ei, că neglijează uneori lua; 
rea unor măsuri ce pot evita greutăți mai 
tîrziu.

Greutățile obiective ce le aduce iarna în 
creșterea animatelor pot și trebuie să fie 
învinse. Succesul bunei întrețineri a ani; 
malelor în timpul iernii depinde în bună 
măsură de felul în care este pregătit ier
natul. Nici o zi nu trebuie pierdută. nic> 
un 'ucru țje importanță cît de mică pen
tru pregătirea iernatului vitelor nu trebuie 
desconsiderat. Crescătorii de animale, in
ginerii șl tehnicienii zootehniști și veteri
nari, activiștii sfaturilor populare, sînt 
chemați să muncească cu toată dragostea 
și priceperea pentru a asigura în timpul 
iernii condiții bune de hrană și îngrijire 
animalelor, avînd convingerea fermă că în 
felul acesta vor contribui la îndeplinirea 
sarcinilor prevăzute în legea privitoare la 
măsurile pentru dezvoltarea creșterii ani
malelor în anii 1954—1956, la îmbunătă
țirea aprovizionării cu produse animale, 
la ridicarea continuă a nivelului de trai 
al poporului muncitor.

♦
Orez din recolta anului 1954

GALAȚI (de la coresponden
tul nostru). La fabrica „Ore
zul" din Brăila au fost luate 
din timip măsuri necesare 
pentru industrializarea orezului 
din noua recoltă. Au fost con
struite magazii pentru depozi
tarea materiei prime și finite, 
s-a revizuit întregul utilaj și 
s-au adus noi îmbunătățiri pro
cesului de producție.

In urmă cu cîteva zile la a- 
ceastă fabrică a începuit de. 
corticarea orezului din noua 
recoltă. Numai în primele trei 
zile s-a realizat o producție fi
nită de circa 10 vagoane.

In jurul datei de 20 noiembrie 
unitățile comerciale vor 
de la această fabrică 
tante cantități de orez 
consumul popular.

primi 
impor- 
pentru

Magazine universals
VATRA DORNEI (de la 

corespondentul nostru). Pentru 
a asigura o cît mai bună apro
vizionare a satelor depărtate 
de oraș, U.R.C.A D. Suceava a 
luat măsuri pentru înființa ea 
mai multor magazine univer
sale de desfacere a produselor 
industriale în mediul rural. 
Astfel au luat ființă magazinele 
universale din comunele Liteui 
— Fălticeni, Mihăilani — Do- 
rohoi Șiret —Rădăuți și altele.

Zilele acestea prin munca 
stăruitoare a colectivului coo
perativei raionale „1 Mai'" din 
Vatra Dornei, s-a deschis un 
magazin universal în comuna 
Șaru Dornei, în regiunea împă
durită a munților Dornei Ma
gazinul a desfăcut în prima zi 
mărfuri industriale 
de 26.000 lei.

’n va'.oaie

R. P. CHINEZA

In ora Ș
Produse noi din deșeuri

In magazia fabricii de 
rapl „7 Noiembrie" au 
In ultimul timp 
bluze pentru 
nași pentru 
altele. Ele 
în secția 
deșeurilor, înființată nu de mu.lt 
timp în cadrul întreprinderii.

Eufrosina Brodetchi, Elisa- 
beta Asztaloș și celelalte mun
citoare care lucrează aici au 
reușit să confecționeze pînă în 
prezent, din deșeurile recupera
bile, peste 3000 de articole di-

cio- 
apărut 

articole noi: 
femei, pantalo- 

copii, scufițe și 
sînt confecționate 

pentru valorificarea

bile, peste 3000 de articole 
ferite.

Expoziția gospodinelor

Intr-unui din localurile 
ate pe strada principală 
mația nu încetează cît e 
de mare. Din inițiativa comisiei 
de femei a fost organizată aici 
o expoziție de conserve prepa
rate de gospodine din zarzava. 
turile obținute în grădinile 
proprii și de pe loturile indivi
duale.

Gospodinelor care vizitează 
expoziția li se dau rețete și o 
serie de indicații în legătură 
cu prepararea conservelor din 
legume și zarzavaturi.

situ- 
ani- 
ziua

Secția de neuropsihiatrie

pentru copii

* *

LA UN CENTRU DE VINIF1CAȚIE

u

Deschiderea sesiunii 
Consiliului Mondial al Păcii

In cadrul spitalului unificat 
pentru copii a luat de curînd 
ființă o nouă secție de neuro
psihiatrie pentru cqpii. Colecti-

îndeplinirea și depășirea planului de producție este sar
cina de căpetenie ce stă în fața colectivului de muncitori și 
tehnicieni de la secția Valea Lungă a gospodăriei agricole 
de stat Tudor Vladimirescu" din regiunea Ploești. Muncind 
cu î.-suflețire ei au reușit să-și ducă la bun sfîrșit angajamen
tele luate în cadrul întrecerii socialiste obținînd drapelul de 
fruntaș pe regiune.

In clișeu : Tehnicianul Petre Greceanu și referenta Săftica 
Pan azi, fruntașă în întrecerea socialistă, fac controlul tem
peraturii musturilor in fermentare spre a putea asigura o 
producție de vin de bună calitate.

Foto : MIMAI POPESCU

♦
In noul bloc de locuințe

Cu sprijinul Ministerului In
dustriei Ușoare, c « ducerea 
fabricii de sticlă „București" 
s-a îngrijit de repararea și rea- 
menajarea unei '..I *
din 
care 
tr-un 
CU 
bile, 
compune din două oamere 
o marchiză.

La Începutul acestei luni, 
crările de reamenajare și 
parații capitale au lost termi
nate. Zilele trecute s-a făcut 
Instalația de apă și lumină. In 
noul bloc locuiesc acum 14 fa
milii ale celor mal bu.nl mun
citori de la fabrica de sticlă, 
printre care și cele ale frunta
șilor în întrecerea socallstă 
Anton Szabo, Maximilian Kre- 
cl, îosif Gherghel și Carol 
Szabo. (Agerpres)

înfrumusețarea orașului
C1MPULUNG MOLDOVE

NESC (de la corespondentul 
nostru). — Activiștii sfatj- 
lui popu'ar al orașului Câm
pulung, în frunte cu tov. Ioan 
Caiargiu, președintele comite
tului executiv, luptă 
înfrumusețarea neîncetată 
cestui oraș de munte — 
une climaterică.

După ce s-a terminat 
struirea celor trei podețe peste 
ajM Moldovei, amenajarea unor 
parcuri și spații verzi, ca 
alte lucrări edilitare, in 
acestui an 
un.e de pavare a străzilor mal 
importante. Pî.nă acum a fost 
pavată cu piatră de carieră, o 
porțiune de 4800 mp. din stra
da Tudor Ștefane’.!, s-a termi
nat pavarea piețil Filimon Sît- 
bu și est» în curs de executare 
pavajul străzii „21 decembrie"

i vechi clădiri 
apropierea întreprinderii, 

a fost transformată în- 
fr-uimos bloc de locuințe 

14 apartamente conforta- 
Fieoare apartament SC

Șl

pentru 
a a- 

stați-

cori

Și 
vara 

a început o acți-

Un mare combinat de hîrtie
Pe malul riului Sungaria, în regiunea ma

rilor masive păduroase ele Micului Hingan, 
se Întind șantierele de construcție ale pri
mului combinat de hîrtie din China. Combi
natul se construiește cu ajutorul Uniunii 
Sovietice. Construirea combinatului se va 
termina in anul 1957. El va fabrica dife
rite sortimente de hîrtie, intre care hîrtie izo
latoare pentru industr.a e.ectrotehnică, sor
timente speciale de h.rtie și carton pentru 
industria de avioane Șl automobile, etc. In 
vechea Chină aceste sortimente de hîrtie se 
importau.

Combinatul de hîrtie va fi utilat cu cele 
mai noi mașini. întregul proces de fabrica
ție, de la distribuirea materialului lemneș 
la combinat și pină la scoaterea hirtiei, va fi 
in Întregime mecanizat și automatizat.

R. P. POLONA

Porțelan în loc de oțel

1 Sibiu
vul medico-sanitar care 
servește această secție șl.a 
ceput activitatea luînd sub 
servațle o serie da copii 
orașul și raionul Sibiu.

Din sălile tribunalului

Vitrina de satiră și umor
de- 
în- 
ob- 
din

Tribunalul orașului Sibiu 
condamnat, zilele trecute, la 
ani închisoare corecțiouală 
Traian Buta, fos>t gestionar 
farmacia C.F.R. Sibiu.

La domiciliul acestuia 
fost găsite mari cantități, 
medicamente, ascunse în
pul de a le sustrage din circu
itul 
preț

au 
de 

sco-

economic și a le vinde la 
de speculă.

PLOEȘTI (de la corespon
dentul nostru). Oamenii muncii 
din orașul P'.oești s au obiș
nuit să cerceteze cu mult in
teres vitrina de satiră și umor 
expusă în centrul orașului.

Caricaturile satirizează o se
rie de lipsuri existente în mun
ca unor instituții și întreprin
deri din oraș.

Prin caricaturi s-a atras a- 
tenția asupra unor lipsuri din 
munca I.O.L.L. Ploeștl, la 
unele restaurante —unde ospă
tarii servesc cu preferință, — 
la cofetării, ca și in coopera
tive care lucrează îmbrăcăminte 
de proastă calitate.

Nu au fost uitaițl mici biro
crații din diferite Instituții.

O vitrină interesantă, care

a stîrnit mult interes, a fost a 
„pieselor de muzee". In bor
cane de sticlă , erau așezate de
sene care satirizau mani
festări nesănătoase ce mai 
pot fi întijnite pe stradă, pe 
stadioane, în instituții.

Critica făcută prin vitrina 
de satiră și umor a determinat 
numeroase răspunsuri de la în
treprinderile și instituțiile ale 
căror lipsuri erau satirizate. 
Astfel, I.O.L.L, Ploeștl a luat 
măsuri pentru repararea unor 
imobile, cooperativa „Arta co
fetarilor" a făcut modificări In 
procesul de producție, etc

„Vitrina" primește numeroase 
sezisări, care dovedesc atenția 

partea 
Ploești.

de care se bucură din 
oamenilor muncii din

pe

„Lumina de la Ulmi'*  

scena Teatrului de Stat

Pe scena Teatrului de Stat , a 
avut loc de curînd prezenta
rea piesei : „Lumina de- la 
Ulmi" de Horia Lovinesou 
laureat al Premiului de Stat. 
Piesa s-a bucurat de un frumos 
succes, ca șl Interpretarea din 
care s-au impus îndeosebi ac
torii Nicu Niculescu și Steliaa 
Stoiovici:

Pentru actuala stagiune, 
lectivul teatrului 
tește o serie de 
care „Steaua 
„Harap alb", ,,Ani de pribegie' 
„Femeia îndărătnică".

CORNELIU BUDA 
corespondentul 

„Romîniei libere" 
în regiunea Stalin

co- 
mai pregă- 

plese, printre 
fără nume"

Pe șantierul comunei
DEVA (de la corespondentul 

nostru). Multe treburi gospodă
rești îj preocupă pe Ion Corolu, 
secretarul sfatului popular din 
Cricău. Cu toate astea, el îșl 
găsește timp ca mai în fiecare 
zi să treacă pe la șantierul din 
comună unde se construiește 
noul cămin cultural.

— Aici, îți arată cu mîndrle 
tov. Coroiu, se vor amenaja bi
blioteca și sala de lectură. De 
altfel, folosind cu pricepere 
fondul realizat prin autoimpu- 
nere și cu sprijinul însuflețit 
a peste 300 de țărani munci
tori, comitetul nostru executiv 
a reușit să facă ca lucrările să 
se apropie de sfîrșit. Dar con
strucția căminului cultural este 
legată și de-o altă realizare a 
comunei.

In urma propunerilorIn urma propunerilor venite 
din partea cetățenilor au fost 
construite două cuptoare de 
var, ceea ce ne-a dat posibili
tatea să producem din resurse 
locale cantitatea de 3.000 kg. 
var de care avem neapărată ne
voie.

Mîndria cu care-ți vorbește 
secretarul din Cricău, este pe 
deplin îndreptățită. Căminul 
cultural din această comună, 
pe care țăranii muncitori în 
frunte cu Petru Ltipșan, Varga 
Trifan, Petru Șutea, Maria 
Roșu a Iui Tralșn, Silvia Șan. 
dru a lui Daria, s-au angajat 
să-l inaugureze cu ocazia săr
bătorii Republicii noastre, 
avea o capacitate de peste 
de locuri.

STOCKHOLM 18 (Agerpres). - TASS 
transmite : La 18 noiembrie s-a deschis la 
Stockholm sesiunea Consiliului Mondial al 
Păcii. Prima ședință s-a desfășurat sub pre
ședinția preotului Sven Hector, cunoscut ac
tivist al mișcării partizanilor păcii din Sue
dia. In cuvîntarea sa de salut, el și-a expri
mat mulțumirea în legătură cu convocarea 
sesiunii in capitala Suediei și a subliniat 
că activitatea sesiunii va avea o uriașă în
semnătate în lupta pentru pace.

Senatorul Ambrozio Donini, profesor la 
Universitatea din Roma, a prezentat rapor
tul în legătură cu primul punct al ordinei de 
zi ,,Colaborarea țărilor Europei In vederea 
asigurării securității lor colective". Vorbi
torul și-a consacrat cea mai mare parte a 
cuvîntării sale problemei germane șl a ară
tat primejdia pe care o reprezintă reînvie
rea militarismului german pentru securita
tea Europei și pacea generală. Acordurile 
de Ia Londra și Paris, a spus el, duc la re
învierea focarului de război în Europa. Nota 
sovietică din 13 noiembrie cu privire la pro
blema securității colective în Europa re
prezintă o bază concretă pentru discutarea 
la această sesiune a problemei securității co
lective, unității și păcii. Sarcina este de a 
nu permite ratificarea acordurilor de la Lon
dra și Paris fl de a »e obține convocarea 
conferinței propusa da U.R.S.S. in scopul

creării unui sistem de securitate colectivă 
in Europa.

La ședința din după amiaza zilei de 18 
noiembrie au luat cuvintul Gilbert de Cham- 
brun (Franța) și d-na T. Arnold (Germa
nia occidentală), care au vorbit despre pro
blema securității colective în Europa și de
spre primejdia înarmării Germaniei occi
dentale.

La punctul doi al ordinei de zi — .,Situația 
creată In diferite părți ale Asiei în urma 
intervenției străine și a sistemului blocu
rilor și coalițiilor militare" — sesiunea va 
asculta raportul colectiv al delegației indi
ene.

Edgard de Oliviera (Brazilia) va prezen
ta raportul asupra celui de al treilea punct 
de pe ordinea de zi — „Situația creată în 
America de Sud în urma amestecului în tre
burile interne ale națiunilor".

★
STOCKHOLM 18 (Agerpres). — TASS 

transmite: In ședința din seara zilei de 18 
noiembrie a continuat discuțiile pe margi
nea rapoartelor prezentate de A Donini șl 
Gilbert de Chambrun la primul punct de pe 
ordinea de zi cu privire la securitatea colec
tivă in Europa.

La discuții au luat cuvîntul: G. Schaffer 
(Anglia), Mațumotu (Japonia), Ehrenburg 
(U.R.S.S.), _

Expoziție de artă plastică
ORADEA Expoziția regio

nală de artă plastică deschisă 
de curînd la Oradea este vizi
tată zilnic 
ai muncii

Aici sînt
le, lucrări 
Pop, Paul 
mendi și sculpturi de îosif 
kete.

Pînă acum, expoziția a 
vizitată de peste 2 000 de 
meni ai muncii

(Agerpres)

de sute de oameni

expuse, printre alte- 
ale pictorilor Aurel 
Serîdzo. Eugen Jer- 

Fe-

fost 
oa-

Ora fruntașilor in producție
ORAȘUL STALIN (de la 

corespondentul nostru). „Aten. 
țlune 1... urmează ora fruntași
lor în producție"... Aceste cu
vinte sînt transmise in fiecare 
joi, în jurul orei 16, de la sta
ția de radioamplificare a uzinei 
de tractoare ,,Ernst Thăl- 
mann".

Ora fruntașilor în producție 
este organizată din inițiativa 
comisiei culturale din comitetul 
de întreprindere. In cadrul a- 
oestei emisiuni lormațiunlle 
culturale ale uzinei transmit di
ferite programe în dnstea frun
tașilor la Întrecere.

PRIND VIAȚA PREVEDERILE 
PROIECTULUI DE DIRECTIVE

CRAIOVA (de la corespondentul nostru) — S-a înoptat 
Obosiți de munca de peste zi, țăranii muncitori din Poiana 
Mare s-au aciuiat prin case Peste sat s-a așternut liniștea 
nopții în mijlocul căreia veghiază lumina becurilor electrice 
de pe drum E destul insă să străbați cîteva ulițe ca să con- 
stați că satul n-a adormit, că viața pulsează din plin Prin 
ușile deschise In grabă răzbate din fiecare casă melodia unui 
clntec, apoi vocea crainicului de la stafia de radioficare, care 
pune in curent pe țăranii muncitori cu ceea ce s-a intîmplat 
nou în satul lor...

Prin stafia de radioficare, așezată chiar în centrul satului, 
Ungă sfatul popular, ei au aflat despre proiectul de Directive 
al celui de al doilea Congres al partidului, cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2-3 ani. Tot prin ea au fost 
anunțați despre propunerile făcute și măsurile ce se vor lua 
și în comuna lor pentru, ca prevederile proiectului de Direc
tive să prindă viată Una din aceste măsuri luate de către 
sfatul popular comunal, la propunerea țăranilor muncitori din 
sat, este plantarea de pomi, fructiferi pe ambele părți ale dru
mului comunal, pe o lungime de 7 km La chemarea sfatului 
popular, sute de fărâm muncitori din Poiana Mare, în frunte 
cu comuniștii și deputății, au lucrat cu însuflețire la facerea 
celor 3000 gropi. care au și fost terminate In cursul dimi
neții, au sosit în comună, trimiși de la Calafat, de la raion 
3000 de puiefi de pomi fructiferi (meri, caiși, piersici), ce vor 
fi plantați Și pentru ca plantarea să se facă așa cum reco
mandă agrotehnica, de la raion a venit centru a sprijini 
acțiunea, tehnicianul agronom Nicolai Roșu.

Mhne în zori după ce vor asista la demonstrafia prac
tică ce o va face tehnicianul, țăranii muncitori din Poiana 
Mare — care au terminat cu succes însămîntările de toamnă 
— vor începe plantarea pomilor.

întovărășire agricolă
Roadele bogate obținute 

colectiviștii șl tntovărășlțll 
raionul Urziceni au convins ș.
pe țăranii muncitori din comu
na 'Ciocirlia asupri avantajelor 
lucrării tn comun a pămlntului. 
De curînd a luat ființă și In 
comuna Ciocîrlia o întovărășire 
agricolă.

GH. GHEORGHIU 
corespondent voluntar

Intilnire creatoare
Miercuri seară la sediul fil'a'ei 

din Timișoara a Uniunii Scri
itorilor, a avut loc o întîlnire 
între artiștii secției maghiare 
a Teatrului de Stat șl mem
brii cenaclului literar maghiar 
„7 Aprilie" din Timișoara

Cu această ocazie, actorul 
maghiar Peter Ianoș, a vorbit 
despre viața și opera marelui 
poet Petoffi Sandor. Au urmat 
recitări din opera poetului.

După aceea, tineri muncitori 
și intelectuali, membri ai cena
clului „7 Aprilie", In cuvîntul 
lor, au făcut propuneri pentru 
realizarea unei interpretări cît 
mal realiste de către artiștii 
maghiari. (Agerpres).

In Academia Minero-Metalurgică din Cra
covia a avut loc, nu de mult o comunicare 
și in același timp o demonstrație foarte in
teresantă. Din toate colțurile Republicii au 
sosit aci cei mai buni meseriași, ingineri 
metalurgiști și strungari. La un strung o- 
bișnuit a fost fixat un cuțit normal confec
ționat din oțel amestecai cu wOifram și unul 
din strungarii aflați in sală a trecut la 
strung pentru a prelucra o bucată de metal. 
După aceea au fost fixate ouț.te în a căror 
compoziție intrau cobaltul și titanul. Lu- 
crind și cu aceste cuțite s-a măsurat viteza 
de turație și randamentul acestora.

Toate cuțitele care au servit la această 
demonstrație erau provenite din import sau 
fabricate in țară din oțel ind.gen ameste
cate cu wolfram, titan, cobalt, metale pe 
care Republica Populară Polonă nu le po
sedă șl pe care e nevoită sâ le importe.

La un moment dat profesorul Witold 
Biernawski, care conducea această expunere, 
a scos< din strung cuțitul obișnuit ain oțel 
și wolfram. In acelaș timp, el a arătat ce
lor de față o bucată de porțelan avînd for
ma cuțitului obișnuit întrebuințat la strung. 
Tăișul acestuia era confecționat 
nea din porțelan. Acest tăiș este tocmai ma
rea invenție a Dr. Ing. Witold Biernawski, 
cit și a colaboratorilor săi Ing. Andrzej 
Jozefir, lng. Tadeasz Gibaș, Ing. Kazimirez 
Zalewski și a prof. Dr. Jerzy Konarzewski.

Strungarii au privit cu oarecare neîncre
dere atunci clnd profesorul Biernawski a 
fixat la strung bucata de porțelan. Clnd 
strungul a fost pornit, cuțitul din porțelan 
a început să taie metalul de o duritate me
die cu o viteză de turație de 150 m. pe mi
nut, adlncimea de 1 mm. și cu un in.trind de 
0,2 mm. Strungul a funcționat fără să se 
oprească timp de 130 minute. Atîta timp și 
la această aalncinie de tărie a metalului nu 
ar fi rezistat nici cel mai durabil cuțit, pe 
cind cuțitul de porțelan, după oprirea strun
gului, s-a constatat a fi cu totul neschim
bat, deci puțind fi folosit in continuare.

Invenția oamenilor de știință polonezi con
stituie o importantă cucerire a tehnicii po
loneze.

R. P. ALBANIA

de aseme-

Prima operetă albaneză
Cu prilejul sărbătoririi zilei de 29 Noiem

brie — cea de a 10-a aniversare a elibe
rării Albaniei — va avea loc premiera ope
retei „Zorile", prima lucrare muzicală al
baneză de acest gen. Autorul operetei este 
binecunoscutul compozitor albanez Kristo 
Kono, iar autorul libretului este scriitorul 
albanez Kole Iakova.

Subiectul operetei 11 constituie înființarea 
unei cooperative agricole de producție în sa
tul Lejo din nordul Albaniei.

Rolurile principale vor fi interpretate de 
artiști amatori ai Casei culturii și creației 
populare din orașul Korcea. Compozitorul 
Kristo Kono se ocupă el însuși de repeti
țiile corului șl orchestrei.

R. D. GERMANA

Teatrul Popular din Berlin

Oamenii, muncii din Republica Demo
crată Germană se mîndresc pe drept 
cuvînt cu noua construcție a Teatrului 
Popular din Berlin. Sala de spectacole 
a acestui teatru are o capacitate de 
1.200 de locuri și este una dintre cele 
mai confortabile șl mai elegante săli 
de acest gen din intreaga Germanie.

In clișeu : Clădirea Teatrului Popu
lar din Berlin.



Să rezolvăm operativ 
cererile și propunerile oamenilor muncii!

După muncă și rezultate...
Intr-una din zilele acestei toamne cîțiva 

țărani muncitori din comunele Milcolți, Bu- 
dești, Căzanești. au venit la sfatul popular 
al raionului Rîmnicu Vîlcea cu anumite „tre
buri", cum spuneau dînșii. Și pînă să le vie 
rîndul, oamenii vorbeau despre una și alta.

Intre timip, ușa biroului pentru primirea și 
rezolvarea reclamațiilor și sezisărilor oame
nilor muncii- 6e deschise larg și-n prag a- 
păru un om nu prea înalt, care \t spuse :

— Aveți vreo treabă cu mine, oameni 
buni ?

— Da, chiar cu dvs. — răspunseră ei.
— Păi, atunci, de ce vă pierdeți timpul și 

n-ați intrat pînă acum I
Oamenii n-au mai răspuns. L-au privit 

lung, apoi au intrat în biroul lui. Vreo trei 
i-au spus ce nevoie i-a mânat, iar alții i-au 
întins niște nîrtii.

Tovarășul I. Stoenescu și-a notat ceva în- 
tr-un carnet apoi zise:

— Vefi primi răspunsurile acasă peste cî- 
teva zile.

Celorlalți ie-a spus:
— Lăsați-le aici. Fiți siguri că cererile 

dvs. vor fi cercetate cu toată atenția și o 
6ă vi se comunice rezultatele. Cei care l-au 
ascultat i-au dat binețe și au plecat. In ca
mera curată, amenajată și dotată cu mobilie
rul necesar, cameră în care funcționează bi
roul pentru primirea și rezolvarea reclama- 
ti'lor și sezisărilor oamenilor muncii al sfa
tului popular raional Rîmnicu Vîlcea e un 
continuu du-te vino.

Comitetul executiv al sfatului popular al 
raionului Rîmnicu Vîlcea a acordat dintru 
început atenția ouvenită biroului pentru pri
mirea și rezolvarea reclamațiilor și sezisări
lor oamenilor muncii.

De foarte multe ori, președintele comite
tului executiv — tov- Iosif Vălimăreanu — 
a urmărit personal îndeaproape cum stat re
zolvate cererile, în cît timp, cum sînt întoc 
mite referatele, cît și felul cum sînt înfăp
tuite măsurile luate într-un caz sau altul.

De la începutul anului, la acest comitet 
executiv au fost primite peste 700 reclama- 
ții, cereri și sezisări, dintre care au fost re
zolvate 645. Cele mai multe au fost înteme
iate și rezolvate favorabil. Altele au consti
tuit pentru comitetul executiv al sfatului 
popular raional Rîmnicu Vîlcea, un sprijin 
serios în munca lui de fiecare zi. Astfel, mai 
mulți țărani muncitori din comuna Golești, 
au sezlsat comitetul executiv raional că în 
aparatul sfatului popular comunal s-au stre
curat elemente necorespunzătoare. Cercetîn- 
du-se la fața locului s-a constatat că cele 
arătate sînt juste.

Exemple care pot oglindi munca temeinică 
a biroului de primire și rezolyare a recla
mațiilor și sezisărilor oamenilor muncii sînt 
numeroase. Ele dovedesc totodată interesul

Pe urmele materialelor publicate la aceasta rubrica
Rezolvarea cererilor și propu

nerilor oamenilor muncii adre
sate organelor centrale și lo
cale de stat constituie o sarcină 
permanentă de a cărei îndepli
nire trebuie să se preocupe con
ducătorii ministerelor și ai comi
tetelor executive ale sfaturilor 
populare, precum și întregul a- 
parat in subordine

în coloanele ziarului nostru au 
fost publicate pînă acum o serie 
de materiale privind activitatea 
aparatului de stat în problema 
rezolvării cererilor și propuneri
lor primite. împărtășind din ex
periența pozitivă a unor minis
tere șl sfaturi populare, s-au cri
ticat totodată acele organe cen
trale și locale de stat care nu au 
dat încă atenția cuvenită aces
tei importante probleme.

Materialele critice apărute au 
reușit in majoritatea cazurilor să 
atragă atenția asupra lipsurilor 
existente, contribuind la îmbună
tățirea muncii. Ministerele și co
mitetele executive ale sfaturilor 
populare au dovedit că înțeleg 
pe deplin ajutorul dat, adoptînd 
o justă atitudine autocritică.

------------------------------------------- N ° T E D E DRUM__________________________

PRIN ȚARA OAȘULUI
De două ori am străbătut drumurile 

oașene și de două ori mi-a ieșit în 
cale același flăcăiaș scund șl zâm
băreț. Și azi nu-mi pot închipui 

priveliștea acelui ținut nordic al patriei fără 
figura acestui băiețandru. Parcă întreaga lui 
înfățișare n-ar fi altceva decît sinteza Țării 
Oașului, a pămtatului și a oamenilor, care 
— așa cum grăia un medic din acele 
locuri — abia de curînd au fost descoperiți.

Multe ținuturi ale patriei au fost doar 
în cîțiva ani trezite la viață șl Țara Oașu
lui este unul din cele mai interesante. 
Oașul n-a fost descoperit însă numai pentru 
țară, ci pentru oașeni însăși. Și acest sim
tă mint de preț adaugă o nouă latură perso
nalității atît de complexe a locuitorilor a- 
cestui meleag.

Lucrul acesta ml l-a dezvăluit Ion Cînță, 
veselul flăcăiandru din Bixad, în graiul 
ciudat șl pitoresc al locului. Oașenii nu-s 
ieftini la vorbă. Vorbesc în fraze scurte, 
reduc cuvintele uneori, folosind doar sila
bele de început, dar parcă niciunde n-am 
auzit vorbe de alint atît de gingaș spuse 
ca din gura lor.

Zîmbind stingherit, străduindu-se să gră
iască cît mai pe înțelesul meu, flăcău.! mi-a 
spus :

— „Gîndeam că eu Cînță Ion, fecior sărac, 
m-am născut pentru aste lucruri: să mărg 
la pădure la grofi de cei mari, să tai chia- 
tră pentru domnii de la oraș, să give la 
Paști și Sîn-Văsîi dacă am bănuți ta 
6traiță pîntru ceteraș și iar să lucru. Așa a 
trăit tătuțu, moșu. ca tntr-o temniță. Dar 
eu Cînță Ion am nimerit în lume. Cînță Ion 
știe că-s multe lucruri jpîntru care s-a năs
cut. Leatu meu știe că de-o mere afar din 
Oaș, cărarea nu se sfârșește pe Chietrosu, 
or în temniță la Sătmar; ea mere la școli, 
în fabrici mari. Și eu am fost la douăzăci 
de ani în școală. De aia inima gioacă ta 
chiept, ca ciocîrlanu în soare" ...

„Inima" lui Ion Oînță joacă și picioa- 
rele-i țin hangul. Că nu-i în Bixad jucător 
ca el și nu-i echipă de artiști dansatori mai 
vestită în acele părți, ca cea din Bixad, pe 
care o strunește Ion Cînță, director la că
minul cultural și om cu multe „trebi ta 
aparatul de stat local” — cum spune al. 

ce-1 poartă comitetul executiv al sfatului 
popular raional Rîmnicu Vîlcea, pentru întă
rirea legăturii sale cu masele, pentru satis
facerea cerințelor oamenilor muncii.

Așa nu e bine
— Și ce mă sfătuit! să fac?, întrebă un 

țăran muncitor cu gospodărie individuală.
— Eu zic să mai faci o cerere — îi răs

punse președintele comitetului executiv al 
sfatului popular raional Babeni-Bistrija.

— Dar cum credeți, s-o mai găsi hîrtia pe 
care am adus-o prin. februarie ? Știți, aceea 
în care vă ceream să-mi măsurați pămîntul.

— De, știu eu, e cam mult de-atunci — 
îi răspunse președintele.

Omul — pe nume Tapase Pițigoi din co
muna Frînce^ti, își frecă nervos miinile și 
plecă fără să mai spună vreun cuvînt.

Trecuseră opt luni de zile, și nici un semn. 
De fiecare dată cînd venea și întreba 
1 se spunea: „E în curs de rezolvare" sau 
„De ce ai venit astăzi cînd avem atît de 
■lucru ?“. Și pînă la urmă cererea s-a „evapo
rat" și nimeni nu știe cînd, unde, prin ce 
împrejurări.

Din păcate însă, în situația țăranului mun
citor Tănase Pițigoi se mai găsesc și alții. 
La fel s-a întâmplat și țăranilor muncjtori 
Alexandru Manea din comuna Roești, Marin 
Mihăllescu din comuna Mlhăești, și alții.

Biroul de primire și rezolvare a reclama
țiilor și sezisărilor oamenilor muncii se află 
în aceeași cameră cu secția secretariat a 
sfatului popular al raionului Băbeni-Bistrița. 
Cu greu cel interesați nimeresc biroul. De 
cele mai multe ori, responsabila — Gherghi
na Mihai — lipsește și cererile sînt lăsate la 
secretariat.

Comitetul executiv al sfatului popular raio
nal Băbeni-Bistrița (președinte tov Nicolae 
Popeangă) nu sprijină activitatea acestui 
birou, lă'Sînd-o să se desfășoare la voia 
întâmplării. Aceasta se vede și din faptul că 
de la începutul anului și pînă în prezent, co
mitetul executiv a analizat numai o singură 
dată felul cum sînt rezolvate reclamațille și 
sezisările oamenilor muncii, iar hotărîrile 
luate pentru îmbunătățirea muncii au rămas 
numai pe hîrtie. Aceasta explică și faptul câ 
din cele 363 cereri primite pînă Ja 10 octom
brie, n-au fost rezolvate decît 196.

Numărul mare de cereri nerezolvate se 
datorește in bună măsură felului necores
punzător în care își duce munca tov. Gherghi
na Mihai — responsabila biroului de primire 
și rezolvare a reclamațiilor și sezisărilor oa
menilor muncii. Ea nu se interesează Je 
faptul că secțiile tărăgănează cercetările și 
răspunsurile, că rereratele sînt întocmite în 
grabă, mai mult de formă, pe baza unor 
„cercetări" făcute din birou, telefonic. Astea

Astfel, Ministerul Agriculturii 
și Silviculturii în răspunsul a- 
dresat redacției arată că în ur
ma articolului in legătură cu 
primirea cetățenilor la instituțiile 
de stat, s-au luat măsurile ne
cesare Cetățenii care se prezin
tă la minister, „sînt primiți la 
orele stabilite și cererile înteme
iate sînt rezolvate cu ajutorul 
constatărilor făcute de organele 
noastre locale, pentru fiecare caz 
în parte". Mai departe se arată 
că s-a pornit la lichidarea lipsu
rilor semnalate.

In același articol a fost cri
ticat și comitetul executiv al 
sfatului popular regional Ba
cău. Analizînd lipsurile scoase la 
iveală în articol, comitetul exe
cutiv ne răspunde că critica este 
justă și arată că s-au luat mă
suri pentru respectarea strictă 
a orelor de primire a oamenilor 
muncii.

La articolul intitulat „Cînd 
primește tovarășul președinfe ?“ 
în care era criticat tov Manea 
Ciortan, președintele comitetului 
executiv al sfatului popular o-

rășenesc Brăila, redacția a pri
mit un răspuns care indică mă
surile luate printre care și 
fixarea zilelor și orelor cînd fie
care membru al comitetului 
executiv primește pe cetățeni 
in audiență.

Asemenea răspunsuri au fost 
trimise și de alte organe cen
trale și locale de stat. Totuși, 
mai sînt cazuri in care se dau 
răspunsuri formale, lipsite de 
răspundere. Așa este cazul co
mitetului executiv al sfatului 
popular raional Cîmpina care, 
răspunzînd la critica adusă sfa
tului popular orășenesc Breaza, 
prin articolul „Se poate și mai 
bine"..., arată că cele menționa
te în ziar sînt juste și indică și 
o serie de măsuri ce se vor lua 
pentru o mai bună gospodărire 
a orașului Breaza Dar deși a 
trecut o bună bucată de timp, 
măsurile indicate nu au fost 
puse în aplicare.

Un alt caz este cel al comite
tului executiv al sfatului popu
lar orășenesc Craiova care, în 
răspunsul la articolul „Două ce
reri, două referate", în loc să-și

Zâmbetul lui Ion Cînță, jocurile bixădeni- 
lor, stat cunoscute ta întreaga țară. Au 
apărut pe scenele bucureștene, în filme. în 
fotografii, pe afișe, ta gazete. Oare n-au de 
ce să apună oașenii, mirați în fața vieții 
clocotitoare la care au fost chemați, c-au 
nimerit ta lume abia azi ?

File de istorie

Două drumuri duc dinlăuntru! 
țării ta Țara Oașului: unul de 
munte, dinspre Baia, ou urcușuri 
și cobotîșuri adînci, bătut de ma

șini și căruțe; altul dinspre Satu Mare, 
deschis larg între munți, drum neted, stră
bătut de o cale ferată îngustă, ,pe care a- 
leargă în cele două direcții trenuri lungi șl 
subțiri, ca niște balauri din basme.

Cu trenul acesta miniatural am pătruns 
ta Oaș. Din cîmpia largă și aurie a Sătma- 
rului, trenul intră între păduri seculare de 
6tejari, rămășițe ale codrilor vestiți, prădați 
de conți și domni ta deceniile și veacurile 
trecute. Dincolo de perdeaua deasă șl foș
nitoare, se deschide, ca la rostirea unei for
mule magice, panorama vastă a Oașului. De 
jur-împrejut lanțul ivoriu al munților cu 
spinări leneșe și în mijloc împărăția verde a 
colinelor cu coame line, gingașe, smălțuite 
în culori strălucitoare.

Ca un tablou fără seamăn îți apare acea
stă „țară" din nordul patriei, cu o istorie 
atît de dramatică, — părticică din istoria 
frământată a poporului nostru de oameni 
muncitori și necăjiți.

Intre acești munți ai Oașului, ce stau de 
jur împrejur ca zidurile unei cetăți medie
vale, veacuri de-a rîndul oameni și obiceiuri 
au rămas aproape neschimbate precum ne
schimbate au rămas sărăcia șl mizeria. Coa
mele Hegieșii șl Pietrosului pe care vuiesc 
ferăstraele electrice, martorii de stîncă ai 
vieții de la poalele lor. ne-ar povesti multe, 
de-ar fi cronicari. Taina, Turul și mulțimea 
afluenților lor pe malurile cărora s-au sta
tornicit așezările oașene, au oglindit în un
dele lor s:ene de neuitat din viața trudnică 
a unor oameni harnici, ce-au rămas închiși 
între munții lor, pradă neștiinței, bolilor, și 

toate n-o mai „privesc" pe tovarășa respon
sabilă. Și iată de exemplu, cît de operativ 
înțelege să rezolve cererile oamenilor muncii, 
secția agricolă.

Gogu T. Călugăreanu din comuna Casa 
Veche-Olanu, a cerut la 9 august să i se 
măsoare pămîntul. Hîrtia a plecat la secția 
agricolă. Aici a încăput pe mina planifica
torului secției, Victor Enache, care a ținut-o 
cu grijă la dosar timp de două luni de zile. 
Marin Mihăilescu, care de asemenea a făcut 
o cerere incă de la data de 1 aprilie, așteaptă 
și acum răspuns. Pînă la 10 octombrie, secția 
agricolă a primit 55 de reclamații și sezi
sări. Dintre acestea au fost rezolvate numai 
(4.

Felul de a munci al comitetului executiv 
raional se răsfrânge și jos, la comune, unde 
se manifestă o atitudine birocratică față de 
cererile oamenilor muncii.

Zeci de reclamații și sezisări au rămas ne
cercetate în comunele Mareea și Bălcești, Iar 
în comuna Băbeni-Bistrița — reședința ra
ionului cu același nume — ele au avut o 
„soartă" și mai tristă. De exemplu: mai 
mulți locuitori din comuna Gallcea care au 
pămînt și în comuna Băbeni-Bistrița au ce
rut sfatului popular comunal să-i scadă de 
la cote din pricina calamităților Cererile — 
în număr de 12 ■- au ajuns și pe biroul tov. 
Ion Toma, secretarul comitetului executiv al 
sfatului popular comunal Băbeni-Bistrița

După ce a citit una, secretarul a exclamat 
scurt:

— Nu merită atenție 1
Le-a mai răsfoit pe celelalte, șl cînd a 

văzut că toate-s la fel, cu o lipsă de răspun
dere incompatibilă cu munca sa, le-a rupt.

Și ca să fie mal sigur că nimeni nu va 
mai întreba de ele, le-a făcut ferfeniță pe 
toate și cu băgare de seamă — ca nu cum
va vreuna să cadă pe de lături — le-a arun
cat în coșul de hîrtii.

Procedînd în felul acesta este ușor de înțe
les de ce în comuna Băbeni-Bistrița cererile 
nu își găsesc rezolvare.

★

Iată două atitudini cu totul diferite față 
de reclamațille și sezisările oamenilor mun
cii, atitudini care scot la iveală felul deosebit 
de a munci al unor organe locale ale puterii 
de stat în direcția întăririi legăturilor lor cu 
masele largi de cetățeni. Este cazul ca tova
rășii din comitetul executiv al sfatului popu
lar regional Pitești să analizeze cele semna
late și să ia de urgență măsuri pentru sanc
ționarea exemplară a celor ce se fac vino- 
vați de desconsiderarea cererilor' și propu
nerilor oamenilor muncii.

T. GODEANU 
corespondentul „Rom'niei libere" 

in regiunea Pitești

însușească critica se pierde în 
justificări inutile.

In schimb, comitetul executiv 
al sfatului popular regional Cra
iova nu a răspuns nici pînă a- 
cum la articolul critic „Pleeat 
la... vînătoare" deși au. trecut... 
patru luni de la apariție și încă 
o lună de la revenirea făcută 
de redacție. Aceeași atitudine au 
adoptaț-o și comitetul executiv al 
sfatului popular regional Iași și 
comitetul executiv al sfatului 
popular raional Băilești. Primul 
nu a răspuns încă la nota „Se
zisări nerezolvate" apărută acum 
trei luni de zile, iar al doilea, la 
articolul „Facem șl noi ce pu
tem", publicat în luna iulie a.c.

Asemenea situații nu pot fi 
tolerate, căci lipsa de preocupa
re pentru cererile și propunerile 
oamenilor muncii constituie o 
piedică în buna desfășurare a 
activității organelor centrale și 
locale de stat, dovedesc existen
ța unei atitudini birocratice față 
de problemele ce interesează 
masele largi populare.

domnilor de tot felul, care și-au întins ghta- 
rele peste bogățiile pământului.

Istoria Oașului începe dincolo de primele 
cronici, de acolo de unde răzbat doar le
gendele. Unii spun că-s urmașii direcțî ai 
dacilor, bejeniți spre Cappații Păduroși ducă 
năvala romanilor. După alții, s-ar fi stator
nicit ta cetatea lor de munți', odată cu ma
ramureșenii, î.p urma robirii feudale.

Mai tîrziu, grofii maghiari, printre care 
a rămas de. legendă rontele Csaky. stăpînul 
Oașului („avas", ceea ce însemna ținut al 
pădurilor, cuvînt de unde spun unii cerce
tători că s-ar trage numele oașenilor) i-au 
făcut șerbi. Și viața iobagilor oașeni nu s-a 
deosebit prea mult de-a celorlalți iobagi 
ardeleni. Și totuși niciodată vreun feudal al 
Oașului n-a putut spune că a stăpînit cu 
adevărat pe oașeni. Cînd habsburgii duceau 
uriașa lor campanie de germanizare a im
periului. în Oaș n-a putut pătrunde nici 
măcar ecoul Ni zi turcii, nici tătarii, care 
și-au purtat caii și și-au vânturat iataganele 
prin aceste locuri n-au găsit calea liberă spre 
colinele dintre munții Oașului. Și de mergi 
prin satele pitite printre văi găsești și acum 
case clădite după vechiul stil oașenesc: o ușă 
la tindă și alia ascunsă, spre dosul casei. 
Pe acolo ieșeau femeile și copiii otad apă
reau năvălitorii, sau se furișau iobagii cînd 
în poartă băteau slugile feudalului.

După scurgerea veacurilor, s-au dus acei 
csaky și au venit alți domni. Codrii s-au 
rărit și oașenii scormoneau pămîntul și cu- 
treenau munții cu turmele, dar „smtatîna" 
o înghițeau bogătanii. Oașanu! a rămas să
rac și neștiutor de întîmplările lumii. Căci 
așa cum n-a primit influențele feudalilor ma
ghiari, ale habsburgilor și papistașilor, n-a 
primit nici in deceniile trecute influențele 
domnilor de dincolo de munții lui. Și-eu 
păstrat acea independență rurală, pe care 
oricît s-au străduit stăpînil n-au putut-o 
îngenunchla, ca pe codri, Oașenii își cîntau 
amarul, și al lor și el codrului :

Doamne nu da nimănui
Ca mie și codrului
Codrului i-ai dat stejar 
Mie să trăiesc cu-amar.

Și iată că azi se scrie ta Țara Oașului 
file de istorie nouă. In Oaș intră savanți. 
ingineri, doctori, tehnicieni...

NOTE

f 

Păstrarea bunurilor 
obștești

Este lucru știut că noul local al Teatru
lui de Operă și Balet din Capitală reprezin
tă una din frumoasele realizări ale regimu
lui nostru de democrație populară. Construit 
după ultimele cerințe tehnice, îndeplinind 
condiții de audiție și vizibilitate perfecte, el 
incintă prin armonia liniilor sale, prin ele
ganța sa. Marmora strălucitor de albă, co
voarele plușate, confortul și frumosul care 
te întîmpină în orice colț e firesc să inspire 
sentimente de respect. Și totuși nu întotdea
una se întîmplă așa. Printre cetățenii care 
vin ia spectacolele Teatrului de Operă și 
Balet sînt unii foarte grăbiți și mai ales foar
te comozi. Aceștia găsesc că e mai indicat 
ca la coborîrea din tramvai, în Ioc să mear
gă cîțiva metri înapoi și s-o ia pe drumul 
asfaltat ce duce spre scările teatrului, să o 
taie direct peste spațiul verde din dreptul 
stației de tramvai, mergînd pe o potecă aco
perită de o clisă lipicioasă. Mulți dintre spec
tatori, călcînd pe această potecă, duc clisa 
în interiorul teatrului Atunci peste albul mar
morei apar pete mari de noroi. Frumoasele 
covoare plușate sint și ele mînjite de noroiul 
adus pe încălțăminte. Cazul se întîmplă de 
flecare dată cînd afâră plouă sau cînd este 
burniță.

Pentru păstrarea curățeniei localului se im
pune a fi întreruptă trecerea de-a dreptul pes
te spațiul verde. Aceasta trebuie să vină însă 
în primul rînd din partea categoriei de spec
tatori „grăbiți" care trebuie să meargă nu
mai pe trotuare, evitînd situațiile neplăcute 
de pînă acum. Este o datorie cetățenească ce 
trebuie să izvorască din dragostea pentru 
bunurile ce ne-aparțin nouă, tuturor.

In căutarea unei farmacii
— Bunicuțo, mergem la farmacie ?
— Da, puișor I
— Unde-i farmacia ?
— Departe, peste podul Grand.
— Tii, o să avem mult de mers, o să văd 

trenurile și gara. Să mă iei în brațe, buni
cuțo.

— După ce că merg atîta drum, să te mal 
duc și în brațe..

Și bunicuța, din Calea Crîngași porni cu 
nepoțelul înspre farmacie, dincolo de podul 
Grand.

Ca această bătrînică sînt nevoițl să pro
cedeze mulți cetățeni din cartier care vor să 
cumpere unele medicamente, deși în Calea 
Crîngași, la numărul 49, există un local care 
servise înainte de farmacie. Localul însă este 
dărăpănat. In dreptul ferestrelor atîrnă niște 
obloane stricate. Dacă privești în interior, 
printre crăpăturile obloanelor, se poate con
stata un început de reparații și o grămadă 
de materiale în mijlocul încăperii. In acest 
loc a funcționat pînă acum trei luni o farma
cie care deservea Calea Crîngași șl multe 
alte străzi. Pe la mijlocul lunii august, far
macia a fost închisă pentru renovare Numai 
că lucrul se desfășoară într-un asemenea 
ritm îneît greu se poate anticipa ziua cînd 
se vor termina reparațiile

Comitetul executiv al sfatului popular ra
ional Gh. Gheorghiu-Dej avea datoria să 
intervină în acest caz, luînd măsurile nece
sare in vederea terminării urgente a repa
rațiilor. Nefăcînd acest lucru a lăsat un car
tier întreg fără posibilitatea de a avea în 
apropiere o sursă de cumpărare a medica
mentelor. Este cazul și timpul să fie redes
chisă cît mal curînd farmacia din Calea 
Crîngași.

Filmul-spectacol
„Umor pe sfori"

De curînd au început primele turnări ale 
filmului-spectacol „Umor pe sfori", care 
transpune pe ecran spectacolul de mario
nete cu același nume prezentat pe scena 
Teatrului Țăndărică.

Filmul-spectacol „Umor pe sfori" — re
gizori Constanța Schiopescu și Margareta 
Nlculesou, operator Ion Stoica, laureat al 
Premiului de Stat — va fi realizat ta cu
lori și va fi terminat pînă' la sfârșitul aces
tui an.
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Odată cu ei pătrund în vocabularul oașe
nesc cuvinte noi care reprezintă noțiuni noi: 
carte, tehnică, fabrică, cultură, cinematograf, 
știință...

Un poem al cifrelor

In arhivele raionului Oaș sânt înscrise date 
șl cifre ta dosul cărora vezi aevea. Ce-a 
fost ieri aci și ce va fi mîine. Avea 
Oașul păduri și livezi vestite, ape mi

nerale, vite și lînă, exploatări forestiere, ca
riere de piatră, ferăstraie, dar nu erau ale 
oașenilor lin schimb bolile sociale atingeau 
proporții îngrijorătoare, și în sate analfabe
tismul se ridica pînă la 70—80 la sută. Era 
în tot ținutul un dispensar și un medic, iar 
școli doar în comunele mari. Cinematograful 
a fost pînă de curînd socotit de către bătrîni 
un lucru diavolesc, iar fabrica o temniță 
care sugea vlaga.

Aceste lucruri ți le spun documentele tre
cutului.

Și azi se scriu cifre și date în Oaș. Cifre 
și date cărora în țara noastră li se închină 
poeme. Oare cei 17.000 de foști analfabeți 
care-și aștern azi gîndurile pe hîrtie, nu sînt 
eroi de poeme ? Cei 81 ■ de doctori, moașe, 
surori, care rmuncesz în cele 18 spitale, dis
pensare, case de naștere și puncte sanitare, 
nu scriu ei înșiși un poem despre Oașul 
cel nou ?

In Negrești, reședința raionului, ieri un 
sat oarecare, se ridică azi un orășel cu 
uzină electrică, cinematograf, școală de zece 
ani, fabrică de conserve, instituții și maga
zine.

Oașanul care nu știa decît să taie cu 
firezul și toporul, să are și să-și pască oile, 
scoate cărbune din pămîntul lui. In anii de 
viață nouă s-au deschis mine de cărbuni. 
Azi oașanul rnînă locomotive spre creerii 
munților, conduce treburile obștești, ce de
putatul Mihai Condaș din Moișeni-Certeze, 
sau se îndeletnicește cu agrotehnica, ca 
țăranul colectivist din Tur.

Oameni mîndri și dîrzi

Totul e armonios clădit de natură 
în Oaș. Șj munții învăluiți în vă-

, luri și colinele verzi și mănoase 
pe care se înșiruiesc satele. Totul 

e desenat în curbe line șî doar din loc ta 
loc se ivesc turlele ascuțite ale bisericilor. 
S-ar părea că și oamenii acestor locuri au 
chipul și caracterul asemănătoare peisajului. 
Dar e cu totul altfel.

In trezut, oașanul era cunoscut ca un om 
colțos, sîngeros, nedespărțit de cuțit. L-am |

35 de ani de la moartea 
lui Alexandru Vlahuță

Față de A. Vlahuță, critica literară jbur- 
gheză a manifestat aproape întotdeauna o 
atitudine de ostilitate și dispreț'. Negîn- 
du-î-se orice originalitate" ți valoare artisti
că, Vlahuță era anihilat sub sentințe misti
ficatoare, era socotit drept „epfigon" și .pro
fitor" al lui Eminescu. drept „ o necesitate 
poetică a epocei posteminesciene" (E. Lovi- 
nescu), nerecunoscîndu-l-se ca merite decît 
faptul că „a netezit căile sufletului nostru 
pentru 1 primirea lui Eminescu" (Scarlat 
Struțeanu). Adesea era iprejentat ca tun pesi
mist înnăscut,tea un om sortit; durerii prin 
însăși structura sa temperamentală. ’Nu mai 
vorbim de faptul că anumite lucrări de ale 
sale, ca poezia „1907“« erau sistematic înde
părtate din obiectivul discuțiilor.

O contribuție preți
oasă și deosebit de im-, 
portantă la înțelegerea 
justă a personalității 
artistice a lui Vlahuță 
au adus, încă din 
timpul vieții scriitoru
lui, cei doi meri oritici 
ai noștri de atunci, Do- 
brogeanu-Gherea, ta 
studiul său „Alexan
dru Vlahuță" și G. 
Ibrăileanu ta ampla sa 
teză de doctorat „Ope
ra literară a d-lui Vla
huță". In baza unei 
analize obiective, ou 
respect pentru adevăr, 
cei doi critici au ară
tat ca, tatr-adevăr, în 
opera lui Vlahuță se 
simte înrâurirea lui 
Eminescu, dar aceasta 
numai ta faiza de în
ceput, ulterior scrii
torul cîștigîndu-și per
sonalitatea sa artistică 
proprie.

Alexandru Vlahuță, de la a cărui moarte 
se împlinesc, la 19 noiembrie a.c., 35 de ani, 
și-a inceiput activitatea scriitoricească în 
peisajul literar eminescian. Acordurile gra
ve, de durere, ale lui M. Eminescu, proveni
te din tragica sa existență în-societatea bur- 
ghezo-moșierească, l-au impresionat profund 
pe Vlahuță, determinîndu-1 să scrie poezii 
decepționiste, izvorîte tot din grelele condiții 
ale vieții materiale. A. Vlahuță vede în Emi
nescu pe cîntărețul durerilor maselor, pe 
cel care îndură „toată durerea" și plînge 
„plînsul tuturora", cum spune în poezia 
„Lui Eminescu". Din Eminescu, Vlahuță a 
luat însă ceea ce era mai bun: optimismul, 
setea de viață, atitudinea critică față de so
cietate. Receptivitatea tonalităților și atitudi
nilor eminesciene a fost înlesnită de înseși 
condițiile de viață ale lui Vlahuță. După o 
copilărie tristă, „atît de tristă, că n-aș 
vrea s-o mal trăiesc aevea", cum spune 
scriitorul, după anii chinuiți din vremea 
studiilor, continuă mulți ani să ocupe dife
rite slujbe mărunte pentru a.și asigura exis
tența. „Pînă la treizeci de ani am trăit 
de azi pe mîine", spune Vlahuță. Părăsind 
atitudinea decepționlstă, A. Vlahuță se ridi
că cu hotărîre împotriva societății care îl 
înăbușea, creînd opere de adânc realism, 
pline de forță critică. In multe din poeziile 
sale, Vlahuță dezbate problema rolului artis
tului în societatea burgheză, arătînd că a- 
ceastă societate strivește pe cel care încear
că să spună adevărul. In poezii ca „Tu ești 
poet", „Liniște", „Delendum", poetul cri
tică cu asprime lumea claselor posedante 
care privește arta ca un mijloc de a stoarce 
profit. In poezia „Liniște", adresîndu-i-se 
unui tînăr poet, Vlahuță îi arată că în lu
mea saloanelor nu va întîln.i decît „domni 
gravi, plini de afaceri, ce te-or întreba dis
cret : / Cam ce sumă să cîștige cu-a lui ver
suri un poet", sfătutadu-1:

„A, nu-fi tăvăli talentul prin saloanele 
bogate,

Unde capul nu gîndește, unde inima 
nu bate,

Decît dup-o anumită și stupidă 
învoială — 

Unde omul i-o păpușă, și viafa
o spoială!"

In poezii ca „Unde ni sînt visătorii ?“, 
„Delendum", „Slăvit e versul”, poetul critică 
pe acei scriitori care leagănă-n silabe 
„pe tiparele găsite / desperări de porunceală 

cunoscut azi pe oașan. Nu-i nici colțos, nici 
sîngeros. Asprimea l-a dat-o vitregia vre
murilor și sub platoșa ei au răma> neștirbite 
gingășia, sensibilitatea. Oașanul^e un om. 
mîndru și dîrz.. Pătimaș și mîndru, n-a 
putut suferi niciodată jignirea. A fost de 
ajuns un cuvînt care să-i jignească mtadria 
păstrată din străfundul de veacuri, ca să 
și-o apere. Sensibilitatea șl mândria stau la 
rădăcina firii lui de artist și de om aprig.

A fost cunoscut, tăcut și aspru. Nu-i 
plăcea să stea „în povești", cu domnii de 
la oraș. Trece-i acum pragul și vei tmtîlni 
ospitalitate, zâmbete șl ciîntece vesele. In 
cloipul lui de paie, îmtpodobit cu amiciuri și 
panglici multicolore, cu un moț azvârlit cu 
semeție pe fruntea, ieri mai niciodată se
nină — cum spunea un folclorist — înves
mântat în pitorescul lui costum, oașanul e 
Un tablou al voioșiei.

Oașanul și oaișaina și-au apărat mtadria 
de vitregia vremurilor și aceasta este aauza 
că toate strădaniile stăptailor zare au vrut 
să-i înfrîingă au dat greș. Șovinismul pe 
care a căutat să-l inventeze burghezia șl 
moșierimea n-a găsit teren prielnic. Azi 
trăiesc în prietenie roenîni șl maghiari eli
berați de jugul grofilor și al domnilor.

Acesta este stăpînul Oașului, așa cum 
ml-a apărut sub înfățișarea Iui Ion Cînță, 
cape mj-a arătat' satul lui și mi-a vorbit 
despre cîntece și jocuri, povești despre 
Pintea Viteazul, care m-a dus să văd școala, 
sanatoriul, vechea mînăstire, cele două fa
brici de cherestea.

Cum se cuceresc anii

Acum zece ani, Oașul era în urmă 
cu decenii L-am văzut cu zile in 
urmă înghițind ani.

Călătoream pe drumul ce leagă 
Bixadul de Certeze, într-o dimineață cînd 
rouă nu apucase să piară șl sclipea în finețe 
cu luciri de diamante. Prin holdele verzi, 
cămășile albe ale săpătorilor păreau penajul 
unor păsări uriașe rătăcite printre porumbi. 

Satul Certeze, prin mijlocul căruia curge 
un pîrîu săltăreț și bogat în peștișori mă
runți, are case de lemn, acoperite cu paie 
sau șindrilă, cu tă.rnațul larg, unde stau la 
umbră stupi împletiți din papură E un' sat 
vechi, întins, de oameni săraci. Sătenii 
erau ta cîmp și ulițele tăcute.

- „Viața se compunea din puține ele
mente în satul de ieri. Muncă, o sărbătoare, 
necazuri, boli Carte știau puțin și probleme 
mari nu-și făceau. Așa au trăit și au trecut 
anii. Azi, parcă e alt sat", mi-a spus pre
ședintele sfatului popular. 

fi dureri închipuite", îndemnîndu-i să-și pună 
arta în slujba vieții.

A. Vlahuță a'-făcut el însuși ceea ce cerea 
și altoF ’poeți» In poezii ca: „Din prag", 
„In pădure.", „Ce fericiți am fi împreună", 
„Triumful, așteptării", „Iubire" și altele, el 
tatonează adevărate imnuri dragostei de 
viață. Călăuzit de o concepție activă ta fața 
vieții, de dorința de a vesti „o lume nouă", 
A. Vlahuță a rupt vălul ce acoperea durerea: 

și exploatarea din țara noastră. Cea mai grăi- 
.toare ta acest sens este poezia „1907". Sci*isă  
Jclilar în anul răscoalei, poezia arată tuturor 
că. „minciună stă cu regele la masă", că ex
poziția jubiliară care proslăvea „belșugul" 
adus de țCârql <1 era cea mai sfruntată min
ciună. deoaflece s,sub crengi de brad trosnește 

putregaiul" și „ruină-i 
sub hîrtia poleită".

In proza lui A. Vla
huță, atitudinea cri
tică față de societatea 
burghezo- moșierească 
este tot atît de vie. In 
schița „Socoteala", A. 
Vlahuță zugrăvește cu 
mult realism cum un 
țăran sărac este bătut 
de arendaș pentru că 
ceruse drepturile mun
cii sale; ta „La arie" 
redă în mod impresio
nant drama unei femei 
însărcinate care, bă
tută de vechil că mer
ge prea încet, naște 
înainte de vreme un 
copil cu capul sfărî- 
mat. Imagini zgudui
toare din viața satului 
din trecut, pline de for
ță critică, conțin șl 
alte schițe și nuvele ca 
„De la țară", „Ion" și 
altele.

In criticarea și condamnarea trecutei orîn- 
duiri, A. Vlahuță e utilizat cu precădere 
arma ascuțită a satirei. Arătînd că „Vlahu
ță are aceleași uri și aceleași simpatii ca 
și Eminescu, Caragiale și socialiștii", G. 
Ibrăileanu demonstra că satira lui Vlahuță 
„uneori e vehementă, ca a luî Eminescu, și 
mult mai vehementă ca a acestuia, alteori 
de un realism nemilos, ca a Iul Caragiale". Im 
volumele „Din goana vieții" și „File rupte", 
Vlahuță a introdus o galerie întreagă de 
portrete satirice, inspirate toate din reali
tățile de atunci. Pe dinaintea cititorului trec 
rînd pe rînd tipuri odioase, meschine, co
rupte șț descompuse, ca tipul gazetarului 
șantajist escroc („Chimiță"), al pseudo-U- 
teratului („Schiță"), al arivistului și șarla
tanului („Moftangiul blazat"), etc. Toate 
aceste tipuri le-a zugrăvit cu aversiune, cu 
ironie incisivă, prilejuindu-i cititorului un 
rîs aspru, batjocoritor. Atitudinea critică 
față de orînduirea burgheză este prezentă 
și în alte opere ale lui Vlahuță și în deosebi 
în romanul „Dan".

Romanul lui Vlahuță atacă problema situa
ției artistului în societatea Durgheză, de- 
monstrînd, ca și în poeziile sale, că artistul 
adevărat, sincer, este dușmănit și strivit de 
societatea bazată pe domnia banului. A. Vla
huță a creionat, ta romanul său, tipuri umane 
variate, aparținând celor două lumi opuse. In 
complexitatea romanului, Vlahuță critică vehe-’ 
mont și alte aspecte ale societății de atunci, 
printre care presa, școala, instituțiile de cui-' 
tură, etc.

A. Vlahuță a dăruit literaturii noastre șt 
alte opere valoroase, pline de farmec și in
teres, printre care amintim minunata des
criere a țării noastre „Romînia pitorească" 
și monografia „Pictorul N. I. Grlgorescu". 
Opera lui A. Vlahuță, Caracterizată prin 
realism, prin simplitate și vibrant umanism, 
și-a căpătat locul de cinste în istoria lite
raturii romîne ta zilele noastre. Masele de 
cititori de la noi îl prețuiesc astăzi mai mult 
ca oricînd pe A. Vlahuță, pe scriitorul care 
ou blîndețe, ou duioșie și durere, a zugrăvit 
viața celor umiliți, celor aflați în nenorocire, 
și care a știut să fie energic, hotărît și plin 
de ură față de Împilatorii poporului.

TEODOR VIRGOLICI

Cu cîteva zile ta urmă, locuitorii Certezei 
luaseră o hotărîre. Trebuia să-și ccnstruia- 
s?ă un cămin cultural, cu cinematograf, bi
bliotecă, cu scena mare. Ei nu știau până 
mai ieri măcar să-și iscălească numele.

Pe malul Văii Albe — rîușorul cel sprin
ten — mi-a ieșit ta cale o casă mare, de 
zid. E maternitatea. Călătorului de acum 
douăzeci de ani această clădire i-ar fi făcut 
aceeași impresie ca o sală de teatru in 
pustiul Saharei.

Majoritatea oașenilor nici nu văzuseră un 
medic. Singurul doctor, pe care orînduirea 
burgheză îl desemnase Oașului, n-avea cum 
pătrunde în cătunele și satele lipsite aproa
pe de drumuri, umde se spune că nici ciuma 
n-a pătruns într-un an de prăpăd

Femela oașană năștea unde se găsea, și-șl 
creștea copiii „cum da dumnezeu", cum 
mi-a spus Ana Derlea, ce a adus pe lume 
doi gemeni, în sala maternității.

Bărbatul ei, muncitor forestier, și-a făcut 
veacul ta pădure. Mai toți oașenii, tăietori 
de lemne, evușeseră p»rte din bogăția verde 
a munților lor, doar de cîteva seînduri în 
care își îngropau copiii și nevestele. Morta
litatea infantilă depășea 25 ta sută în Oașul 
de altădată.

Femela oașană a făcut saltul peste ani. 
Copiii ei s-au născut în epoci diferite; cei 
mari, ta trecut, și cei mici la depărtare de 
o întreagă, orânduire 6ocială.

Certezenli mal au cu ce să se laude. Cu 
oameni de seamă, ce au crescut în vatra 
satului lor.

Ne-am oprit în fața unei case, ce nu se 
deosebea de celelalte. Aoelași tîrnaț, ace'eași 
ferestre mici cu obloane. Stăpânul nu era 
acasă.

„Aci stă cel mal harnic om al satului, 
vestit pomicultor. Gheorghe Oroș n-a fost 
decît un țăran sărac. Școli n-a făcut dar 
livadă ca a lui nu găsești. Feciorul lui e azi 
agronom. A învățiat la Timișoara. Va veni 
la noi în Oaș, că noi avem o vorbă: „Oșe- 
nia nu o las de m-or ținea cu ovăz”.

Tot în 6atul acesta frumos a mai trăit 
un oașan, cu care se mândresc ei lui. E 
doctorul Dumitru Baltă, fecior de vădană, 
care a muncit cu brațele ta domnii satului. 
Cînd în Certeze vine doctorașul lor, e săr
bătoare mere.

Ingineri, doctori, învățători, iată oameni 
cu îndeletniciri din epoca cea nouă a acestui 
pămînt.

Așa se Cuceresc anii în Oaș șl minună
țiile lumii, în fața căreia stă mirat și fericit 
artistul țăran Ion Cînță din Bixad.

OLGA ILIEȘ



Mai multă atenție 
desțelenirilor

Una din măsurile prevăzute în proiectul 
de Directive, de o deosebită importanță pen
tru dezvoltarea agriculturii, este desțeleni
rea și darea în cultură a terenurilor pînă a- 
cum nefolosite. Fiecare hectar de pășune, care 
ani de-a rindul n-a reușit să contribuie la 
hrănirea animalelor, desțelenit și cultivat cu 
plante furajere, poate duce la sporirea simți
toare a producției de lapte și de carne, la 
mărirea puterii de muncă a animalelor din 
gospodăria fiecărui țăran muncitor.

De aceea, nu trebuie să mai existe nici un 
raion și nici o comună unde problema desțe
lenirilor să nu fie privită cu toată atenția, 
unde — pe baza îndrumărilor date de ingi
neri — să nu se treacă la desțelenirea ace
lor suprafețe de pășune care s-au dovedit că 
nu pot asigura, prin producția lor, o hrană 
corespunzătoare vitelor.

Ceea ce s-a putut realiza în regiuni cum 
ar fi Cluj, Pitești, Craiova, unde planul de 
desțeleniri a fost executat în întregime, tre
buie să fie un exemplu pentru toate celelalte 
regiuni.

Sarcina de a organiza executarea desțele- 
•nirilor, de a mobiliza țăranii muncitori la a- 

ceastă acțiune, revine comitetelor executive 
ale sfaturilor populare.

Timpul este acum înaintat și apropierea 
înghețului impune ca în toate regiunile ră
mase în urmă și mai ales în regiuni ca Hu
nedoara, Suceava, Arad, Bîrlad, București, 
să se ia măsuri ca desțelenirile să se poată 
termina în cîteva zile.

Realizarea acestei sarcini cere sfaturilor 
populare să urmărească îndeaproape ca 
S.M.T. cu care s-au încheiat contracte să 
termine desțelenirile în cel mai scurt timp 
posibil și să execute lucrări de bună cali
tate.

De asemenea, pentru terminarea grabnică 
a lucrărilor, care nu pot fi amînate sub nici 
un motiv pentru primăvară, sfaturile popu
lare sînt datoare să lămurească țăranilor 

^muncitori importanța acestei măsuri. Plătind 
doar o taxă redusă, corespunzătoare supra
feței de pășune, țăranii muncitori pot primi 
din partea sfaturilor populare teren din iz
lazul comunal pentru desțelenire. Recolta ce 
o vor obține va putea fi folosită în între
gime pentru hrana animalelor din propria 
lor gospodărie. Popularizînd condițiile avan
tajoase în care țăranii muncitori primesc te
renul din izlaz pentru a-1 cultiva cu plante 

A. furajere anuale, comitetele executive trebuie 
să-i antreneze la executarea grabnică a des
țelenirilor, astfel ca aceste lucrări să poată 
fi terminate înainte de venirea înghețului. 
Terenurile întoarse acum în toamnă vor pu
tea fi lucrate în primăvară cu multă ușurin
ță și vor putea asigura producții însemnate 
de furaje. La obținerea rezultatelor frumoase 
din regiunile fruntașe la desțelenire, a con
tribuit în mare măsură tocmai antrenarea 
țăranilor muncitori la această acțiune.

Țărani muncitori ! Terminați grabnic des
țelenirile pentru ca în anul viitor să puteți 
avea asigurată o producție cît mai mare de 
furaje. Cu hrană îndestulătoare, vitele voas
tre de muncă vor putea lucra cu măi mult 
spor și veți putea dobîndi producții tot mai 
mari de lapte și carne!

-----•-----

Informație
Miercuri 17 noiembrie au sosit tn Capi

tală Romeo Raicev, dirijor principal al 
Operei Populare din Russe. și tenorul 
Svetoslav Konstantinov Ramadanov, solist 
ai Operei de Stat din Orașul Stalin (R. P. 
Bulgaria).

Cei doi oameni de artă bulgari, oaspeți ai 
Institutului Romîn pentru Relațiile Cultu
rale cu Străinătatea, îșl vor da concursul la 
o serie de spectacole în București, Timișoara 
și Cluj, în cadrul acordului de colaborare 
culturală dintre R.P.R. și R.P. Bulgaria. 
Romeo Raicev va dirija operele „Cio Cio- 
san“, „Evghenii Oneghin", „Boema" șl 
„Carmen", iar tenorul S. K. Ramadanov va 
Interpreta roluri din „Rusalka", „Evghenii 
Oneghin", „Boema", „Tosca" și „Traviata”.

(Agerpres)

t-

Expoziția
concursului de fotografii turistice
Turiștii au satisfacția să vadă locurile 

cele mai pitorești și mai frumoase ale pa
triei noastre. Ceasuri sau zile întregi, ei 
cutreeră neobosiți potecile munților și se 
bucură de priveliștile minunate ale înălțimi
lor, care răscumpără ceasurile de greu ur
cuș.

Din inițiativa Direcției de turism a C.C.S. 
și în scopul dezvoltării turismului și artei 
fotografice, anul, acesta a fost organizat un 
concurs de fotografii cu subiecte turistice; 
iar de curînd, cîteva sute din cele mai bune 
lucrări participante la concurs au fost

A fost greu urcușul, dar iată că turiștii își primesc răsplata pentru eforturile 
depuse. De pe înălțimea muntelui li se înfățișează o minunată perspectivă: cascada, 
stînci abrupte, pădurea de brazi.

Clișeul nostru prezintă fotografia Intitulată: „Popas In drum spre Bîiea- 
cascadă. Munții Făgărași", făcută de tov. Radu Dragomir, pentru care a fost 
distins cu premiul III la concursul de fotografii turistice.

CABINETUL SINDICAL

șia unui mare grup de turiști, care s-a așe
zat în jurul focului. Intr-o dimineață înso
rită de iarnă pe Pusdra, în munții Rodnei, 
Gheorghe Morvei din Oradea a surprins cu 
obiectivul aparatului său mai mulți schiori 
care brăzdează întinderile acoperite cu ză
padă pufoasă ; iar Ștefan Ciotloș din Bucu
rești redă un moment dificil dintr-un con
curs de orientare turistică : o tînără care 
traversează apa unui pîrîu cu ajutorul unei 
frânghii, slujindu-se de mîinl și de picioare. 
Zeci de fotografii vorbesc de dragostea pe 
care oamenii muncii o au pentru turism. Lu

crarea lui Bazil Roman „Escaladă alpină" 
îți inspiră admirație pentru cei doi alpi 
niști care au luat pieptiș muntele și, prinși 
în frînghii, au rămas suspendați în aer, la 
înălțimi amețitoare; după cum simți parcă 
dorința să urmezi pilda îndrăzneților din 
echipa speologică ce coboară, cu ajutorul 
unei scări lungi de frînghie, în interiorul 
întunecat al muntelui, pe pereții abrupți 
(Autorul fotografiei este I. Vilehman).

Un panou al expoziției cuprinde mai multe 
fotografii din viața păsărilor, executate de 
profesorul Emil Nadrea din Timișoara, dis
tins cu o mențiune specială. Aceste foto
grafii cu caracter documentar arată unele fe
nomene ale vieții, deosebit de interesante. 
„Prima clipă din viață", bunăoară, redă 
momente cînd puiul de pasăre sparge coaja 
oului și iese din găoace.

Sînt multe fotografii care merită să fie 
evidențiate și despre care vizitatorii fac a- 
precieri elogioase în cartea de impresii. Fie 
că prezintă măreția sălbatică a Făgărașilor 
sau buciumașe din Țara Moților, fie că a- 
rată costume săsești sau bărci pe lacul Ra 
zelm, fie că a surprins un apus de soare 
pe malul Someșului sau elevii unei școli din 
Hațeg în escursie pe muntele Retezat, expo
ziția pune în lumină munca plină de entu 
ziasm a sute și sute de turiști amatori fo
tografi, sădește în inimile vizitatorilor dra
gostea pentru frumusețile patriei noastre.

pedagogic al Școlii Superioare de Cadre a 
Mișcării Sindicale „I. C. Frimu", vor da 
consultații individuale în diferite probleme 
sindicale. Activitatea cabinetului sindical se 
va desfășura și sub alte forme, ca de pildă, 
organizarea de conferințe, lecții, referate, 
expoziții, care vor avea ca temă probleme 
ale istoriei mișcării sindicale internaționale 
sau ale mișcării sindicale din țara noastră. 
Activul sindical care studiază în diferite 
forme de învățământ va fi ajutat de acest 
cabinet cu material bibliografic și consultații. 
De asemenea, se vor organiza convorbiri și 
schimburi de experiență între activiștii sin
dicali.

Sesiunea Comisiei Romino-Bulgare 
de Colaborare Tehnico-Științifică

In cursul lunii noiembrie s-a ținut la 
București cea de a V-a sesiune a Comisiei 
de Colaborare Tehnico-Științifică Romîno- 
Bulgară.

In această sesiune, care a decurs în spi
ritul prieteniei și colaborării frățești, s-au 
luat hotărîri pe baza cărora se va face un 
larg schimb de experiență în diferite ramuri 
ale economiei.

Astfel. Republica Populară Bulgaria va 
preda Republicii Populare Romîne expe
riența sa în unele probleme din sectorul 
agriculturii, comerțului și cooperației, in
dustriei chimico-farmaceutice și altele.

Republica Populară Romină va preda 
Republicii Populare Bulgaria experiența sa 
în probleme de silvicultură, de căi ferate, 
Industrie petroliferă șl altele.

Ajutorul reciproc pe linie de colaborare 
tehnlco-științifică va contribui la dezvolta
rea economiei ambelor țări și la lărgirea și 
adîncirea relațiilor de prietenie dintre po
porul romîn și poporul frate bulgar.

(Agerpres)

Adunare cu prilejul încheierii 
Săptămînil Internaționale 

a Studenților
Cu prilejul încheierii Săptămânii Interna

ționale a Studenților, miercuri seara a avut 
loc le Casa Prieteniei Romino-Sovietice 
A.R.L.U.S. din Capitală, o adunare a stu
denților din raionul Stalin.

Au luat parte activiști ai Comitetului Cen
tral al Uniunii Tineretu.ui Muncitor, ai Co
mitetului regional U.T.M. București și ai 
Comitetului orășenesc U.T.M. București, pre
cum șl numeroși studenți.

De asemenea, au participat studenți stră
ini care învață în patria noastră.

Adunarea a decurs într-o atmosferă de 
entuziasm tineresc. (Agerpres)

învață în limba maternă
Pentru minoritățile naționale din țara noa. 

stră, învățăminte! în limba maternă, care 
era un vis de nereallziat în trecut, a deve
nit o realitate în anii puterii populare.

Maghiari sau germani, turci sau sîrbi, 
ucraineni, bulgari sau tătari învață astăzi" 
în școli anume create pentru ei. Despre a- 
ceastă realitate vorbesc Numeroase cifre și 
fapte.

In peste 3.200 de unități de învățământ 
preșcolar, elementar și mediu, materiile se 
predau în limbile a 15 minorități naționale. 
In anul școlar 1953-1954 au funcționat pen
tru populația maghiară aproape 1.600 de 
școli elementare, medii, medii tehnice și 
pedagogice, frecventate de aproape 190.000 
de e'.evi; pentru populația germană 329 de 
școli elementare șl medii cu peste 38.000 de 
elevi; pentru populația rusă și ucraineană 
137 de școli elementare, medii și pedagogice, 
cuprinzînd 14.880 de elevi, etc.

La Clu; și Tg. Mureș funcționează 8 in
stituții de învățămînt superior, cu 16 facul
tăți cu limba de predare maghiară. Printre 
acestea sînt Universitatea „Bo'.yai" și Insti
tutul pedagogic „Bolyai" din Cluj, Institu
tul medico-farmaceutic și Institutul de tea
tru „Szentgyorgy Istvan" din Tg. Mureș, 
etc.

Toate aceste Instituții de învățămînt sînt 
frecventate de peste 370.000 de elevi și peste 
3.000 de studenți.

Școlile cu limbile de predare ale minori
tăților naționale sînt înzestrate cu tot ma
terialul didactic necesar bunei lor funcțio
nări. Dacă în anul 1948, anul înfăptuirii re
formei învățămîntului, au fost editate pentru 
aceste școli 39 de titluri de manuale didac
tice, în 265.950 exemplare, îîn anul 1953 nu
mărul titlurilor acestor manuale a crescut la 
aproape 200, cu un tiraj de peste 1.400.000 
exemplare. Intre anii 1948-1953 totalul tit
lurilor tipărite în limbile minorităților na
ționale a atins cifra de peste 860, într-un ti
raj de 5.379.000 exemplare. In acest an, s-au 
editat 179 de titluri de manuale didactice 
în peste 1.180.000 exemplare, dintre care în 
limba maghiară 79 de titluri în 970.160 
exemplare; în limba germană 63 de titluri 
în 188.850 exemplare; în limba sârbă 20 de 
titluri în 15.920 exemplare, etc.

(Agerpres)

Pentru crearea unui sistem 
de securitate colectivă în Europa

★ * *

strînse într-o reușită expoziție, deschisă în 
Capitală, pe cal. Victoriei colț cu str. Const. 
Miile.

★
Cele mai multe fotografii reprezintă ve

deri din munți și reușesc să aducă imagini 
variate, atrăgătoare. Vizitatorului expoziției 
i se înfățișează brazi învestmântați în nea, 
formațiuni amenințătoare de nori, creste în
sorite, îndrăznețe escaladări alpine, escursii 
pitorești, peisaje sălbatice, etc; fiecare din 
aceste imagini aduce câte un amănunt care 
subliniază cu măiestrie frumusețile naturii.

La capătul unei nopți petrecute pe vîrful 
Detunata din Ceahlău D. Pagida din Iași 
a furat zorilor o frlntură de măreție. Pe pe
licula aparatului său a imprimat clipa cînd 
întunericul nu era încă înfrânt și nici lu
mina zilei biruitoare: ceața mai stăruie, 
acoperă în tonuri cenușiu estompat munții 
și văile care se întind pînă departe ; iar pe 
vîrf de munte, la înălțimea unde nici copacii 
nu mai cresc, un alpinist îndrăzneț stă mar
tor al acestei dimineți de poezie. Această 
operă de artă, creată cu originalitate și pri
cepere, a fost distinsă cu premiul I și se 
bucură de aprecierile vizitatorilor expoziției.

Fotografiile expuse sînt și un document 
al răspîndirii largi pe care o are astăzi tu
rismul în țara noastră. Radu Paladi, din 
Cluj, arată în ,,Popas turistic noaptea" voio-

Casa de Cultură a Sindicatelor din Capi
tală organizează pentru prima oară în țara 
noastră un cabinet sindical care-și va începe 
activitatea ta oursul acestei luni.

Cabinetul sindical va fi condus de activiști 
sindicali cu multă experiență ‘n problemele 
vieții sindicale și va sprijini activul sindi
cal din regiunea București în realizarea di
feritelor sarcini care-i revin.

Biblioteca care va funcționa In cadrul cabi
netului va pune la dispoziția membrilor de 
sindicat cărți, broșuri și materiale docu
mentare privind problemele muncii în gene
ral și problemele muncii sindicale. Un 
colectiv format din membri al Consiliului 
Centră! al Sindicatelor, șl din colectivul

O nouă contribuție
la destinderea încordării internaționale

Oamenii muncii din R.P.R. au luat cunoș
tință cu adâncă satisfacție de nota guver
nului sovietic adresată guvernelor țărilor 
europene și Statelor Unite; ea comstitue o 
nouă dovadă a faptului că guvernul sovietic 
este animat sincer de dorința de a contribui 
la rezolvarea pe calea tratativelor a proble
melor internaționale, la destinderea încordă
rii generale.

Faptul că la Londra și Paris s-au încheiat 
acorduri cu privire la reînarmarea Germa 
niei occidentale, încălcîndu-se tratatele exis
tente, a creat pentru omenire primejdia 
unui nou război mondial. Prin aceste acor
duri se dă mină liberă revanșarzilor de la 
Bonn.

încercările de a restabili pe toate căile 
Wehrmachtul german este in primul rînd Îm
potriva dorinței majorității poporului ger
man de a-și restabili unitatea pe baza unor 
alegeri libere pe întreaga Germanie. De a- 
semenea, popoarele lumii nu pot admite exis
tența blocurilor militare care pot amenința, 
tn orice moment, bunul cel mai de preț al 
omenirii: pacea. De aceea, recenta notă so

împotriva reînvierii militarismului german
Am citit cu mult interes nota adresată de 

guvernul soviet;c guvernelor țărilor euro
pene și S.U.A. cu privire la convocarea 
unei conferințe pe întreaga Europă, în ve
derea creării sistemului de securitate colec
tivă în Europa.

Urmînd cu consecvență politica sa de 
apărare a păcii, Uniunea Sovietică a luat o 
nouă inițiativă pentru rezolvarea unor pro
bleme de care depinde consolidarea unei 
păci trainice în Europa și în lumea întrea
gă. Lumea iubitoare de pace își dă bine sea
ma că tratatele de la Londra și Paris pre
cum și includerea Republicii de la Bonn în 
așa zisa „Uniune a Europei occidentale" și 
în sistemul agresiv al Pactului Atlanticului 
de Nord urmăresc refacerea forțelor agresive 
ale militarismului german.

Poporul romîn, eliberat de sub jugul fas
cist german, minoritățile naționale care se 
bucură azi de drepturi depline ta Republica 
Populară Romină, știu că ratificarea unor 
asemenea tratate nu corespunde voinței una
nime de pace a poporului german.

Raportul prezentat de Walter Ulbricht 
la plenara C. C. al P. S. U*  G.

BERLIN 17 (Agerpres). — A.D.N trans
mite : La 12 noiembrie, ta cadrul celei de 
a 21-a plenare a C.C. al P.S.U.G., care a 
avut loc la Berlin, Walter Ulbricht, prim 
secretar al C.C. al P.S.U.G., a prezentat un 
raport intitulat „Îndeplinirea hotărîrilor ce
lui de al 4-lea Congres al P.S.U.G și sar
cinile care se impun după alegerile popu
lare".

Cel de al 4-lea Congres al partidului nos
tru, a declarat W. Ulbricht, a indicat po
porului german calea spre rezolvarea pro
blemelor de importanță vitală ce stau în fața 
națiunii germane.

Partidul nostru luptă pentru unirea strîn
să a clasei muncitoare din întreaga Germa
nie, pentru unirea tuturor forțelor iubitoare 
de pace și democratice în vederea rezolvării 
marii sarcini naționale — renașterea Ger
maniei pe o bază pașnică și democratică.

Trecînd apoi la caracterizarea acordurilor 
separate de la Paris, W. Ulbricht a subliniat 
următoarele : Este neîndoielnic că reînvierea 
militarismului german și includerea Germa
niei occidentale în grupări militare agresive 
înseamnă menținerea pe un timp îndelungat 
a scindării Germaniei și constituie o ame
nințare directă pentru pacea ta Europa.

Pentru toți patrioții germani, unificarea 
Germaniei constituie principalul imperativ al 
zilei de astăzi. Un asemenea imperativ este 
organizarea tratativelor între reprezentanții 
celor două părți ale Germaniei și convocarea 
unei conferințe a celor patru puteri în ve
derea rezolvării pașnice a problemei germane 
prin pregătirea și ținerea unor alegeri de
mocratice în întreaga Germanie, pentru uni
ficarea Germaniei într-un <Hat democrat și 
iubitor de pace.

In Germania occidentală se pune întreba
rea : Cum urmează să fie organizate alege
rile democratice libere pe întreaga Germame?

In această privință vreau să spun urmă
toarele : Problema organizării alegerilor pe 

vietică a fost salutată cu bucurie de flecare 
om cinstit de pe glob. Poporul romîn și 
toate popoarele iubitoare de pace văd în pro
punerea făcută de guvernul sovietic de a 
convoca la 29 noiembrie la Moscova sau 
Paris o conferință pe întreaga Europă în 
problema creării unul sistem de securitate 
colectivă în Europa, o cale justă și posibilă 
pentru rezolvarea problemelor legate de con
ținutul păcii și securității internaționale.

Poporul romîn se alătură întru totul aces
tei inițiative a guvernului sovietic, căci po
porul nostru știe ce înseamnă consecințele 
unui nou război mondial

De aceea și eu, care am trăit două răz
boaie mondiale, sprijin propunerea guvernu
lui Uniunii Sovietice, fiind pe deplin conș
tient că ea nu poate duce decît la îmbunătă
țirea relațiilor între statele Europei, la înlă
turarea pericolului unui dezastruos măcel 
mondial.

Prof. univ. BORISLAV POPOVIC1 
Directorul Institutului Pedagogic 

din Timișoara

Reînvierea militarismului în Germania 
occidentală duce la atragerea acesteia ta 
blocuri militariste ale unor state opuse altor 
state, ceea ce va constitui o amenințare 
directă pentru cauza păcii în Europa.

Pentru a preîntîmpina pericolul unui nou 
război, Uniunea Sovietică vine cu noi pro
puneri creînd astfel un climat favorabil solu
ționării problemei Germaniei, creării unui 
sistem de securitate colectivă în Europa.

Poporul romîn, iubitor de pace, minorita
tea națională germană din R.P.R.. sprijină 
din tot sufletul ideea creării unul sistem de 
securitate colectivă în Europa, manifestând 
un interes deosebit față de asigurarea 
securității sale și a păci.i în Europa și în 
lumea întreagă.

Ing. HANS HERMANN 
șeful serviciului Planificare 
de la uzinele de tractoare 

„Ernst Thâlmann" 
din Orașul Stalin

întreaga Germanie trebuie să fie pusă de 
acord între reprezentanții celor două părți ale 
Germaniei Nici sistemul alege-ilor din 
Germania occidentală, nici sistemul alege
rilor din Republica Democrată Germană nu 
vor fl aplicate alegerilor pe întreaga Ger
manie. Sistemul acestor alegeri trebuie să 
fie stabilit printr-o înțelegere a celor două 
părți Chiar din aceasta reiese că nici una 
din părți nu-și va putea impune voințe sa 
celeilalte părți.

Walter Ulbricht a subliniat în continuare 
în raportul său importanța propunerilor so
vietice în problema germană.

Oprindu-se asupra problemei privitoare la 
crearea unui sistem de securitate colectivă, 
Walter Ulbricht a spus : In ce privește secu
ritatea Germaniei, cea mai bună apărare 
pentru ea constă în crearea unei asemenea 
orînduiri democratice ta întreaga Germanie, 
care să formeze bazele pentru relații priete
nești cu toate statele europene, precum și 
cu statele neeuropene ; a orînduirii care să 
asigure participarea Germaniei, iar pînă la 
reunificarea Germaniei, participarea celor 
doua părți ale ei la tratatul de securitate co
lectivă a tuturor statelor europene. In acea
stă ordine de idei. Walter Ulbricht a subli
niat din nou necesitatea luptei împotriva tra
ducerii ta fapt a acordurilor separate de la 
Paris.

Partea a doua a raportului prezentat de 
Walter Ulbricht la cea de a 21-a plenară a 
C.C. al P.S.U.G. este consacrată probleme
lor privind economia Republicii Democrate 
Germane.

Subliniind succesele dobândite de econo
mia R. D Germane W Ulbricht a arătat o 
serie de sarcini ta domeniul construcției 
economice și a vorbit pe larg despre pro
blemele privind dezvoltarea agriculturii, șl 
a subliniat sarcinile organizațiilor de partid 
șl de stat pentru asigurarea agriculturii 
cu cadre calificate.

Ați văzut vreodată o foarfecă sau o pensă medicală ? Desigur 
că da. Aparent, sînt obiecte destul de ușor de executat. Dar în 
realitate cîtă migală necesită confecționarea lor!

In atelierul de la uzinele „21 Decembrie" unde se lucrează 
aceste pense și foarfeci medicale nu ai să găsești utilaje com
plicate sau mai știu eu ce mașini. Doar mai multe bancuri de 
lucru pe care sînt prinse menghine. Strînsă puternic în menghină 
fiecare părticică a unei foarfeci este atent pilită și șlefuită pînă 
capătă forma și aspectul dorit.

Dacă te uiți bine la cei care lucrează cu sîrg aplecați deasu
pra menghinelor zărești mai mulți tineri între 17 și 20 de ani. 
O mare parte dintre ei urmează școala serală. Dar vezi că nu 
întotdeauna izbuteau să aplice în practică cele învățate. Din 
această pricină Manea, Pană, Ilie și încă cîțiva tineri nu-și rea
lizau normele. Erau codași. La aceleași bancuri însă, 
lucrau și muncitori care lăsaseră normele cu mult în urmă 
Și așa, fruntașii cu succesele și codașii cu greutățile lor. Doar 
pe ici-colo cîte un tînăr simțea ajutorul vreunui muncitor fruntaș 
alături de care lucra.

Pentru fruntașii atelierului a devenit însă o chestiune de onoa
re ca și muncitorii cu realizări mai mici să fie ridicați la nive
lul celor mai buni. In cîteva cuvinte cam asta a constituit obiec
tivul central pe care și l-a propus în cadrul întrecerii socialiste 
grupa sindicală nr. 19 de la uzinele „21 Decembrie". „Să avem 
cît mai curînd o grupă formată numai din muncitori de frunte".

1 FILE de carnet

Despre fruntașii atelierului și cîțiva tineri 
care nu mai sînt codași

Autoritățile Yest-germane împiedică desfășurarea campaniei 
electorale a P. S. U. G. în alegerile din Berlinul occidental
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atelier
In atelierul de Ins

trumente medicale a 
venit un om nou Ii 
zice Alexandru Matei, 
de meserie, dar astfel 
nu mai lucrase. Toc- 

venit s-a nimerit ca la
bancul unde lucra Nicolae Toma să 
fie o menghină liberă. Și nimerea
la asta s-a dovedit mai tîrziu de 
mare folos pentru Alexandru Matei. 
Chiar din prima zi nea Toma i-a 
dat șase perechi de foarfeci pentru 
ajustaj și i-a spus: „Unde vezi că 
nu merge sau că nu știi, întrea- 
bă-mă“.

Sfîrșit de săptăml- 
nă. Alexandru Matei a 
terminat de lucrat cele 
șase perechi de foar

feci. Controlul tehnic le-a recepțio
nat ca bune. Dar nici Matei și cu 
atlt mai mult nea Toma na erau 
mulfumiti. Șase perechi de foarfeci 
într-o săptămtnăl Cam pufin clnd

87 
februarie

într-o singură zi multi muncitori 
lucrau 12—15 perechi

Alexandru Matei rea
liza acum într-o zi cît 
înainte într-o săptămî- 
nă și chiar mai mult

Secretul nu-i greu de aflat. Matei 
a urmat povața lui Toma și unde-t 
venea mai greu îl potopea cu în
trebări. La rîndul lui, Nicolae Toma 
și-a tinut angajamentul In scurt 
timp, cu răbdare, cu multă perse
verență, l-a adus pe Matei în rîn
dul muncitorilor buni ai atelierului

Zilele au trecut cu 
repeziciune. Situația 
din atelierul de instru
mente medicale nu s-a

schimbat însă. Vorba lui nea Toma: 
„Cu o floare nu se face primăva
ră". Și chiar așa era. Ce folos că 
Alexandru Matei devenise un mun
citor bun. Ce folos că fruntașii a- 
telierului obțineau însemnate de
pășiri de plan. In schimb o sume

22 
Iulie

denie de tineri de curînd veniți în 
atelier abia își realizau normele. 
Ba erau și din aceia care lucrau 
sub plan. Cu o astfel de situație 
Nicolae Toma nu se putea împăca. 
Pentru cei care îl cunosc mai în
deaproape pe Nicolae Toma nu era 
cîtuși de puțin de mirare că el se 
trămînta ca să scoată atelierul din 
această stare de lucruri.

Nicolae Toma este un om de 40 
de ani. Cel mai In vîrstă din tot a- 
telierul. II găsești întotdeauna în 
fața menghinei. Pila in mtinile lui 
face minuni. Pe drept cuvînt oa
menii îl știu și-l apreciază pe co
munistul Nicolae Toma drept cel 
mai bun ajustor din atelier

Grupa sindicală nr. 
19 din atelierul de ins
trumente medicale a ți
nut ședință. La ordi

nea de zi o singură problemă Mai 
întîi a vorbit Nicolae Toma, orga
nizatorul grupei sindicale El nu a 
spus lucruri deosebite A arătat 
doar situația existentă în atelier 
„Intre realizările cltorva fruntași și 
realizările membrilor grupei este o 
mare diferență" Și Nicolae Toma 
i-a amintit și pe cei care dau zil
nic două, trei norme și pe acei care 
mai sînt încă sub plan.

Din propunerea lui Toma și din 
".ele arătate de ceilalți membri ai 
grupei cu toții au ajuns la o con
cluzie Grupa sindicală să-și ia an
gajamentul ca într-un timp cît mai 
scurt toți muncitorii cu realizăr 
mal mici să fie ridicați la nivelul 
celor mai buni. Acesta a fost anga
jamentul care a însuflețit întreaga 
grupă în zilele următoare Așa o 
pornit din rîndul grupei sindicale 
nr. 19 prețioasa inițiativă de spriji
nire a celor rămași In urmă.

Cu cîtva timp în ur
mă în atelier mai lua
se ființă o brigadă. 
Responsabilul ei, un 

tînăr de nădejde: Dan Cristache.
Tehnicul brigăzii, adică muncitorul 
cel mai bine pregătit, însărcinat în 
special cu ajutorarea celor mai ti
neri din brigadă, era Constantin 
Bogdan.

Primele cîteva zile munca a mers 
bine. De la o vreme însă se vede 
treaba că Constantin Bogdan se 
plictisise să se îngrijească de tine
rii mai puțin calificați și care aveau 
permanent nevoie de sfatul si spriji
nul lui. Cu greu îl mai deslipeau 
tinerii pe Bogdan din fața menghi
nei lui, rareori mai auzeau de la el 
vreo îndrumare. Urmarea acestei 
nepăsări față de cei rămași în ur
mă s-a văzut imediat Mai întîi s-a 
retras din brigadă Ion Pîrîu „Cu 
și fără brigadă tot acolo sînt" a 
gîndit el Pe bună dreptate și cei
lalți tineri au văzut cam la fel lu
crurile După Pîrîu tinerii au plecat 
din brigadă unul cîte unul. Și Bia- 
nu și Mincă, iar mai tîrziu Vasile 
Andrei Nu a mai rămas decît nu
mele brigăzii și Constantin Bogdan 
cu ale lui

De aproape o lună 
de zile Ion Pîrîu lu
crează într-o altă bri
gadă : cea condusă de

Dumitru Dragomir In noua briga 
dă Pîrîu a putut însfîrșit să-și ri
dice calificarea, să-și fructifice mai 
bine setea de învățătură De la 
săptămînile în șir în care lucra 
sub plan. Ion Pîrîu realizează a 
cum cu regularitate depășiri de 
100 la sută Șeful brigăzii și în a 
celași timp cel care l-a ajutat să 
devină un muncitor fruntaș, Dumi

tru Dragomir, are numai cuvinte 
de laudă pentru Ion Pîrîu.

Zilele cu norme neîndeplinite sau 
abia realizate au rămas în urmă și 
pentru alți mulți tineri din grupa 
sindicală nr. 19 Din elev, Alexan
dru Matei a devenit profesor. în
drumările date de el lui Manea și 
Popa nu sînt deloc mai prejos ca 
cele primite la vremea lui din par
tea lui Nicolae Toma. Ion Pană și 
Gh. Iulian muncesc și ei acum mai 
bine Nicolae Toma însă tot se mai 
ocupă de ei. Nu vrea nici în ruptul 
capului să-i lase pînă n-o vedea că 
realizările lor sînt cel puțin ca ale 
lui Că în atelier mai sînt multe 
de făcut pentru sprijinirea celor 
rămași în urmă asta o știe fiecare. 
De aceea fruntașii atelierului se o- 
cupă în aceste zile și mai atent de 
ridicarea calificării celor mai ti
neri

S-a întunecat de-a 
binelea Pe bulevardul 
6 Martie din Capitală, 
la Casa de Cultură a

Sindicatelor, festivitatea este în toi. 
Formațiile artistice ale fabricii de 
confecții ,Gh Glteorghiu-Dej" pre
zintă un frumos spectacol Totul în 
cinstea grunei sindicale nr 19 de 
la uzinele „21 Decembrie", în cins
tea colectivului care cu cîtva timp 
in urmă a inițiat acțiunea de spri
jinire a celor rămași în urmă de 
către fruntașii în întrecerea socia 
listă Erau sărbătoriți Toma. Drago 
mir, Pîrîu Matei. și întreaga grupă 
sindicală O dovadă în plus că pre
țioasa inițiativă nu a rămas numai 
De hîrtie. Ea a prins viață și a în
ceput să dea roade nu numai la u- 
zinele ..21 Decembrie" din Capitală, 
ci șt în numeroase alte întreprinderi 
din întreaga țară

FR. KLINGER

BERLIN 18 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 5 decembrie vor avea loc alegerile 
pentru Adunarea orășenească a deputatilor 
din Berlinul occidental. Organizația din Ber
lin a Partidului Socialist Unit din Germania 
a hotărît să participe la.aceste alegeri.

Campania electorală a P.S.U.G., care se 
desfășoară sub lozinca unificării cît mai 
grabnice a Germaniei și a capitalei ei pe 
bază pașnică și democrată, se desfășoară în 
Berlinul _ occidental în condiții extrem de 
grele. Ziarele reacționare din Berlinul occi
dental duc o campanie deșănțată de calomnii

împotriva P.S.U.G. și candidaților lui la a- 
legeri. Autoritățile vest-berlineze Ie creează 
tot felul de greutăți.

După cum relatează ziarul „Berliner Zel- 
tung am Abend", Batzel, primarul sectorului 
Charlottemburg din Berlinul occidental a de
clarat că el „va avea grijă" ca P S U G. să 
nu capete nici un local în cadrul campaniei 
electorale. La 15 noiembrie, poliția vest-ber- 
lineză a arestat fără nici un motiv peste 20 
agitatori ai P.S.U.G. care aveau menirea să 
lămurească locuitorilor din Berlinul occiden
tal programul electoral al partidului.

13 
noiembrie

Pentru unificarea
PHENIAN 18 (Agerpres). — TASS trans

mite : După cum anunță postul de radio 
Phenian, Ministerul Afacerilor Interne al 
Republicii Populare Democrate Coreene, din 
însărcinarea guvernului R. P. D. Coreene, 
a anunțat că este gata să asigure libera 
circulație și activitate pe întreg teritoriul 
Coreei de nord a conducătorilor partidelor 
și organizațiilor obștești din Coreea de sud,

pașnică a Coreei
deputaților Adunării Naționale sud-co- 
reene și reprezentanților tuturor păturilor 
populației, care ar dori să vină în Coreea 
de nord pentru a contribui la o cît mai grab
nică unificare pașnică a Coreei, la extinde
rea schimburilor economice, științilice și la 
schimbul de scrisori între populația celor 
două părți ale Coreei.

1
noiembrie j

Evenimentele din Egipt
LONDRA 18 (Agerpres). — TASS trans

mite: Postul de radio Londra a transmis 
declarația „Consiliului revoluționar de con
ducere" al Egiptului. In declarație, preșe
dintele destituit Naghib este învinuit că s-a 
Tăsat folosit de „comuniști" și de „Frăție 
musulmană" ca unealtă în încercările de a 
răsturna guvernul Naser. In declarație se 
face afirmația că fostul președinte ar fi 
participat la toate comploturile ahtiguverna- 
mentale din clipa ta care a Încetat să fie 
nrim ministru.

★

CAIRO 18 (Agerpres). — Se confirmă ofi
cial că în cursul reuniunii sale de miercuri, 
„Consiliul Revoluționar" a hotărît Investirea 
Consiliului de Miniștri cu toate drepturile 
exercitate oină în prezent de către fostul pre
ședinte al Republicii, generalul Naghib.

CAIRO 18 (Agerpres). — TASS trans
mite: Potrivit relatărilor presei tn Egipt 
continuă arestări masive în rîndurile mem
brilor Asociației „Frăția musulmană". Zia
rele scriu zilnic despre descoperirea unor or
ganizații ilegale ale Asociației „Frăția mu
sulmană" și despre noi arestări. La 17 no
iembrie, ziarele au publicat un comunicat 
al procuraturii de stat ta care se spune că 
autoritățile au emis ordine de arestare îm
potriva unui alt grup de 133 de membri al 
Asociației „Frăția musulmană". Din acest 
grup fac parte 53 studenți, 13 profesori 12 
funcționari de stat, muncitori, comercianțl, 
medici foști ofițeri activi și de poliție Șl 
alte persoane.

ț



Descinderea la Tașkent a consfătuirii 
pentru problemele dezvoltării continue a cultivării bumbacului
TAȘKENT 18 (Agerpres). — TASS trans

mite : La Teatrul de stat de operă șl balet 
„Alișer Navoi“ din Uzbekistan s-a deschis 
la 17 noiembrie consfătuirea pentru proble
mele dezvoltării continue a cultivării bum
bacului. La lucrările conferinței participă 
peste 1.200 de activiști de partid și al so
vietelor, specialiști din agricultură, oameni 
de știință, specialiști în irigații, conducători 
de colhozuri și sovhozuri, mecanizatori frun
tași, cunoscuți brigadieri și șefi de echipă 
'din Uzbekistan, Tadjikistan, Azerbaidjan, 
Turkmenia, Kazahstan, Kirghizia. Armenia 
și reprezentanți al întreprinderilor con
structoare de mașini agricole. La lucrările 
conferinței iau parte N. S. Hrușciov, prim 
secretar al Comitetului Central al P.C.U.S.,

In Comitetul Politic al Adunării Generale a 0. N. U. 
s-a încheiat discuția generală cu priv.re la colaborarea 

internațional în problema folosirii energiei atomice 
în scopuri pașnice

NEW YORK 18 (Agerpres). — TASS 
transmite : In ședința din dimineața zilei de 

«17 noiembrie a Comitetului Politic al Adu
lării Generale a O.N.U. s-a încheiat discuția 
generală cu privire la colaborarea interna- 

țțională în problema folosirii energiei atomice 
în scopuri pașnice cu cuvîntările reprezen
tanților Indiei și Uniunii Sovietice.

Krishna Menon, șeful delegației Indiei, ta 
subliniat că proiectatul organ internațional 
trebuie să-și organizeze astfel activitatea ca 
tările-partlcipiante să nu fie împărțite în 
'furnizoare de materii prime și prelucrătoa
re ale acestor materii prime. Nu trebuie să 
existe o asemenea clasificare a țărilor, a 
spus Menon, care să permanentizeze situația 
în oare țările insuficient dezvoltate sub ra
port industrial, să rămînă furnizoare de ma
terii prime brute. El a declarat că Organiza
ția Națiunilor Unite „nu trebuie să contri
buie, nici direct, nici indirect, la exploatarea 
colonială". Menon a declarat că Indiia va 
putea furniza altor țări o mare cantitate de 
uraniu, toriu și alte materiale, și că cu 
timpul ea intenționează să le livreze într-un 
stadiu de prelucrare din ce în ce mai avan
sat. Totodată, el n spus că India trebuie să 
aibă garanția că matertale’e pe care le va 
livra, nu vor fi folosite nici direct, nici indi
rect, pentru fabricarea armelor atomice.

In continuare, reprezentantul Indiei s-a 
pronunțat pentru unele modificări în proiec
tul de rezoluție al celor „șapte". El a pro
pus, între altele, oa rezoluția să oglindească 
principiul potrivit căruia organul internațio
nal pentru folosirea pașnică a energiei ato
mice se creează „sub egida Organizației Na
țiunilor Unite".

In încheiere, delegatul Indiei a dec’anat că 
tn dorința de a nu îngreuna sub nici o for
mă rezolvarea problemei în discuție, el nu 
prezintă în mod oficial amendamente și pro
puneri, dar sneră că la întocmirea textului 
definitiv coautorii proiectului de rezol’+le al 
celor „șante" vor ține seamă de considera
țiile si de observațiile expuse de el pe 
marginea proiectului de rezoluție.

A luat apoi cuvîntul A. I. Vîșinski, șeful 
delegației sovietice. Făcînd bilanțul discuției 
generale, A. I. Vîșinski a declarat că dez
baterile cu privire la problema în discuție, 
au fost desigur utile și într-o anumită mă
sură rodnice, întrucît e’.e au scos la iveală 

jo serie de chestiuni importante legat© de 
! problema organizării colaborării internațio
nale în fo'csirea energiei atomice pentru 
scopuri pașnice. După cum au arătat dezba
terile, cea mai mare atenție a fost acordată 
următoarelor probleme;

1. Problema principiilor pe care trebuie să 
se bazeze colaborarea internațională în folo
sirea energiei atomice pentru scopuri paș
nice. 2.' Problema bazei pe oare trebuie să 
fie construit organul internațional pentru fo
losirea energiei atomice în scopuri pașnice.
3. Problema relațiilor dintre acest organ in

Conferința generală
MONTEVIDEO 18 (Agerpres). — TASS 

transmite: In ședințele sale plenare din 
dimineața și după amiaza zilei de 17 
noiembrie Conferinta generală a U.N.E.S.C.O. 
a încheiat discuția generală pe marginea 
raportului de activitate prezentat de direc
torul general al U.N.E.S.C.O., Evans.

In cadrul discuției generale, cîțiva delegați 
au vorbit despre năzuința popoarelor spre 
pace, despre necesitatea și posibilitatea 
coexistentei pașnice a tuturor țărilor din 
lume, indiferent de orînduirea lor socială Șl

In cîte v
' o La 17 noiembrie, a avut loc la Moscova la 
Teatrul Central al Armatei Sovietice ședința 
solemnă consacrată promoției elevilor Acade
miei militare superioare ,,K. E. Voroșilov", 
decorată cu ordinul Suvorov clasa l-a.

Participanțu la ședința solemnă au întîm- 
'pinat cu căldură apariția la masa Prezidiu
lui ședinței a lui K E. Voroșilov, N. A. Bul
ganin, A. M. Vasilevski, mareșali ai Uniunii 
Sovietice, I. V. Kapitonov, secretar al Comi
tetului regional Moscova al P.C. U.S.

• Ministrul Afacerilor Externe al Italiei, 
Martino, a adresat ambasadorului U.R.S.S. 
tn Italia, A. E. Bogomolov, o scrisoare per
sonală prin care l-a rugat să transmită din 
partea guvernului italian mulțumiri guver
nului Uniunii Sovietice pentru simpatia ma
nifestată de guvernul sovietic față de popu
lația din Salerno care a avut de suferit de pe 
urma inundațiilor și pentru faptul că a acor
dat suma de 25.000 ruble pentru fondul de 
ajutorare a sinistraților.

9 Clauson, directorul general al Institutu
lui Național de Statistică și Cercetări Econo
mice din Franța, a comunicat reprezentanți
lor presei rezultatele recensământului popu
lației făcut in luna mai 1954, In Franța.

Acest recensămlnt al populației a fost fă- 
rcut in 38.000 de comune franceze, din cele 
90 de departamente. Conform acestui recen
sămlnt. Franța are o populație de 43.000 000 
locuitori,

o In dimineața de 18 noiembrie a început 
tn întregul Maroc o grevă generală a munci
torilor și comercianților marocani. Greva a 
fost organizată de Partidul Comunist din 
Maroc in semn de solidaritate cu sultanul 
Mohammed ben Yussef care a fost detronat 
anul trecut de către autoritățile franceze.

9 Luind cuvîntul in cadrul unei reuniuni 
a grupului parlamentar al Partidului Con
gresul Național Indian, primul ministru Ne
hru a subliniat că pentru poporul și guver
nul chinez problema Taivanului prezintă o 
țțnportanță deosebită. După cum anunță a- 
Ițenția France Presse, Nehru a arătat că în 

care a vizitat înainte de deschiderea confe
rinței o serie de colhozuri șl sovhozuri din 
Tadjikistan și Uzbekistan, precum și P. K. 
Ponomarenko — prim secretar al C.C. al P.C. 
din Kazahstan; A. I. Niazov —prim secretar 
al C.C. al P.C. din Uzbekistan; B. Gafurov
— secretar al C.C. al P. C. din Tadjikistan; 
I. D. Mustafaev — secretar al C.C. al P.C. 
din Azerbaidjan; S. Babaev — prim secretar 
al C.C. al P.C. din Turkmenia; I. R. Razzacov
— prim secretar al C.C. al P.C. din Kirghi
zia; S. A. Tovmasian — secretar al C.C. al 
P.C. din Armenia, președinții consiliilor de 
miniștri ai R.S.S. Uzbece, R.S.S. Kazahe, 
R.S.S. Tadjlce, R.S.S. Turkmene, R.S.S. 
Kirghize, R.S.S. Armene șl alții.

ternațional și Organizația Națiunilor Unite.
4. Problema legăturii dintre folosirea pașni
că a energiei atomice și interzicerea folosi
rii ei în scopuri de război. 5. Rolul și imnor. 
tanța organului (agenției) internațional în 
ceea ce privește contribuția la dezvoltarea 
economică a țărilor slab industrializate și 
care au nevoie de surse de producție a ener
giei electrice. Subliniind că adesea în cursul 
discuțiilor unii delegați și-au permis să ca
racterizeze în mod arbitrar și nejust poziția 
Uniunii Sovietice față de aceste probleme, 
A. I. Vîșinski a arătat că poziția U.R.S.S. 
este cît se poate de limpede.

Colaborarea internațională tn folosirea 
energiei atomice pentru scopuri pașnice și 
organul sau agenția corespunzătoare, a spus 
reprezentantul Uniunii Sovietice, trebuie să 
fie create printr-un acord internațional, care 
să se bazeze pe principiile dictate de Carta 
O.N.U., principii care să garanteze că nici o 
țară sau grup de țări nu trebuie să fie puse 
prin acest acord într-o situație privilegiată, 
datorită căreia această țară sau acest grup 
de țări să-și poată impune voința altor state. 
Acesta este un principiu important, a cărui 
respectare constituie condiția unei colaborări 
internaționale bine organizate.

A. I. Vîșinski a subliniat netemeinicia a- 
firmațiilor făcute de unii delegați care, pro- 
nunțîndu-se împotriva legăturii dintre orga
nul internațional și Consiliul de Securitate, 
au invocat pretinsa abuzare de așa-numitui 
„drept de veto" în această organizație. Ase
menea afirmații, a spus Vîșinski, urmăresc 
un scop special — discreditarea principiului 
unanimității oare, după cum se știe, consti
tuie unul din principiile fundamentale ale 
Organizației Națiunilor Unite. Reprezentan
tul Uniunii Sovietice a subliniat de aseme
nea necesitatea legăturii dintre măsurile pen. 
tru interzicerea armei atomice și măsurile 
pentru folosirea energiei atomice în scopuri 
pașnice. El a arătat că cel mai mare pro
gres în folosirea energiei atomice în scopuri 
pașnice se va putea obține numai atunci 
cînd vor fi suprimate toate posibilitățile pen
tru producția armei atomice, c’nd această 
armă va fi declarată în afara legii, iar ener
gia atomică nu va fi folosită decît într-o 
singură direcție — satisfacerea nevoilor paș
nice ale omenirii.

In încheierea cuvîntări’ sale, Vîșinski s-a 
referit la problema folosirii energiei atomice 
pentru înlesnirea progresului economic al 
țărilor slab industrializate. El a subliniat că 
declarațiile unor delegați în această problemă 
nu lasă nici o îndoială în ce privește impor
tanta cu adevărat mare a realizării unor pla
nuri vaste de dezvoltare șl folosire a ener
giei atomice pentru avî.ntul economiei națio
nale a acestor țări.

In următoarea ședință, Comitetul Politic 
va trece la discutarea în fond a proiectului 
de rezoluție.

a U. N. E. S. C. O.
politică. Delegații au subliniat că 
U.N.E.S.C.O. are uriașe posibilități pentru 
a contribui la realizai ea acestor scopuri.

Delegații au subliniat importanța extin
derii legăturilor culturale dintre țări și nece
sitatea educării oamenilor în spiritul păcii 
și prieteniei între popoare. Președintele dele
gației engleze, care a luat cuvîntul în ședința 
din după amiaza zilei de 16 noiembrie, a 
salutat participarea U.R.S.S., R.S.S. Ucrai
nene, R.S.S. Bieloruse și a țărilor de demo
crație populară la activitatea U.N.E.S.C.O.

a r î n d u r I
timpul vizitei sale in China, el a putut cons
tata că poporul chinez nu va considera re
zolvată problema Taivanului decît în mo
mentul realipirii acestei insule la R. P. Chi
neză.

9 Fostul general hltlerlst Manteuffel a in
tenționat să ia cuvîntul la adunarea electo
rală organizată de partidul liber democrat la 
Gross-Gerau, dar tineretul care a participat 
la adunare l-a împiedicat să vorbească. Cînd 
a intrat în sală, s-a auzit: „Manteuffel, ca- 
ră-te de aici l”.' Asistența a încercat să-l 
scoată cu forța pe Manteuffel din sală.

9 Criza guvernamentală din Laos conti
nuă. La 18 noiembrie, Adunarea Națională 
laoțiană a refuzat investirea în funcția de 
prim ministru a lui Sananikon, fostul minis
tru al Afacerilor Externe in cabinetul prece
dent.

9 Ambasadoarea S.U.A. tn Italia, Clara 
Booth Luce, însoțită de un grup de ofițeri su- 
perjori americani, a făcut o călătorie de in
specție în Sardinia. In cercurile politice ita
liene această călătorie care a provocat o pu
ternică indignare a opiniei publice italiene 
este pusă în legătură cu intențiile americani
lor de a transforma aerodromurile din Cag
liari și Alghero (Sardinia) în baze militare 
ale organizației pactului Atlantic.

9 Deputatul în Bundestag Gerstenmaier, 
propus de fracțiunea partidului adenauerist 
— Uniunea creștin-democrată — pentru pos
tul de președinte al Bundestagului, a întru
nit Ia 16 noiembrie, în primul scrutin, numai 
208 voturi din 426. Pentru a fi ales în postul 
de președinte, Gerstenmaier trebuie să în
trunească 244 de voturi.

9 Infrîngerea suferită de republicani tn 
recentele alegeri implică schimbarea preșe
dinților principalelor comisii senatoriale. 
Printre cei schimbați va fi și faimosul 
McCarthy, care, potrivit ziarelor americane, 
urmează să fie înlocuit cu senatorul demo
crat John McClellan în postul de președinte 
al comisiei pentru cercetarea activităților 
antiamerlcane.

Răsunetul larg al notei guvernului sovietic 
adresată guvernelor statelor europene și S.U.A.

Interesele poporului german 
cer crearea sistemului de securitate 

colectivă
BERLIN 18 (Agerpres). — A.D.N. trans- 

mite: Noua inițiativă de pace a guvernului 
sovietic cu privire la convocarea unei con
ferințe pe întreaga Europă în problema 
creării unui sistem de securitate colectivă 
în Europa a stîrnit un puternic răsunet în 
rîndurile poporului german.

Ziarul „Neues Deutschland" subliniază 
într-un articol de fond că nota guvernului 
sovietic a fost de asemenea adresată gu
vernului Republicii Democrate Germane. A- 
ceasta este absolut logic deoarece Republica 
Democrată Germană este un stat european 
suveran.

întregul popor german, scrie „Neues 
Deutschland", se pronunță pentru convoca
rea cit mai grabnică a unei conferințe a ță
rilor europene în problema securității colec
tive, deoarece aceasta corespunde interese
lor sale vitale.

Nota guvernului sovietic este larg comen
tată de presa vest-germană.

Ziarul „Die Neue Zeitung" scrie că Uniu
nea Sovietică a hotărît să „țină conferința 
europeană în problema asigurării securității 
în orice împrejurări, chiar și fără partici
parea Occidentului. Răsăritul ar putea fo
losi argumentul că Apusul pur și simplu nu 
dorește să participe la sistemul de securi
tate colectivă și să tragă din aceasta o con
cluzie, să formeze Șl el în mod deschis un 
sistem de pacte ale blocului răsăritean".

Diferitele ziare vest-germane avertizează 
că este nevoie de argumente serioase pen
tru a respinge nota sovietică. Ziarul „Ba- 
dlsches Tagblatt", care apare la Baden-Ba
den, subliniază că în fața oamenilor de stat 
din Occident stau probleme grele și lor le 
revine o răspundere uriașă. Occidentul tre
buie să nu privească cu prea multă ușurință 
avertismentul sovietic.

Ziarul social-democrat „Hamburger Echo" 
scrie: „In timp ce la început marile puteri 
occidentale au reacționat (față de nota gu
vernului sovietic) numai negativ, noul de
mers diplomatic al Moscovei în problema 
germană a s’rnit printre statele mici cel 
puțin un optimism prudent".

Intr-un articol Intitulat „Nu e timp de

Guvernul R. P. Bulgaria esia de acord cu convocarea
SOFIA 17 (Agerpres). — Agenția Tele

grafică Bulgară transmite: La 17 noiem
brie, ziarele bulgare au publicat nota gu- 
vernuluii Republicii Populare Bulgaria re
misă Ambasadei Sovietice la Sofia, ca 
răspuns la nota guvernului Uniunii Sovie
tice din 13 noiembrie 1954, cu privire la 
convocarea unei conferințe a tuturor state
lor europene și a S.U.A. im problema creării 
unui sistem de securitate colectivă în Eu
ropa. In nota de răspuns a guvernului Re
publicii Populare Bulgaria se spune:

Hotărîrile conferințelor celor nouă state de

Mitingul de la New York 
consaerat prieteniei 

sovieto-amencane
NEW YORK 18 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 16 noiembrie, la New York 
a avut loc un miting consacrat celei de a 
37-a aniversări a Marii Revoluții Socialiste 
din Octombrie și celei de a 21-a aniversări 
a stabilirii relațiilor diplomatice dintre 
U.R.S.S. și S.U.A. Mitingul a fost convocat 
din inițiativa Consiliului național pentru 
prietenia americano-sovietică.

Dr. John Kingsbury, președintele Consi
liului, dr. Corliss Lamont și publicistul Al
bert Khan, care au luat cuvîntul li miting, 
au vorbit despre necesitatea dezvoltării re
lațiilor de prietenie dintre S.U.A. și Uniu
nea Sovietică în scopul consolidării păcii în 
întreaga lume.

Ultimul a luat cuvîntul la miting Paul 
Robeson, care și-a împărtășit impresiile din 
călătoria prin S.U.A., în cursul căreia e 
putut să observe creșterea în rîndul oame
nilor muncii americani a stării de spirit în 
favoarea coexistenței pașnice între state. In 
încheierea mitingului, Paul Robeson a cîn- 
tat din muzica populară americană și rusă.

Semnarea unui acnrd cu privire 
la „ajutorul**  militar și economic 

acordat Coreei lisinmaniste de S. U. A.

TEATRE; Teatrul de Operă și Balet al 
R.P.R. orele 19,30: (Călărețul de aramă ; Na
țional „I. L Caragiale" (sala Comedia) ore
le 19,30: lndrăgostiții ; Național „1. L. Ca
ragiale" (sala Studio) orele 19,30: Ultima 
oră ; Municipal orele 19,30: Cum vă place; 
Armatei (sala Magheru) orele 19,30: Mașen- 
ca ; Armatei (sala cal. 13 Sept.) orele 19,30: 
Cîntec despre marinarii Mării Negre ; Mun
citoresc C.F.R. Ciulești (sala Ministerului 
C.F.R.) orele 19,30: Spectacol Cehov; Stu
dioul actorului de film „C. Nottara" orele 
19,30: Mincinosul; Tineretului orele 19,30: 
Neisprăvitul ; Teatrul de Stat de Operetă 
orele 19,30: Lăsațl-mă să cînt; Ansamblul 
de estradă (calea Victoriei 33—35) ore'e 20: 
...Șl Ilie face sport; Teatrul Maghiar de Stat 
Sf. Gheorghc (sala C.C.S.) : Parazlțil ; Țăn
dărică (sala Baruqh Berea) matineu orele 
10: Gîscănelul, seara orele 20: Umor pe 
sfori ; Armatei (ansamblul de păpuși, sala 
Modern, Bd. 6 Martie nr. 2) orele 16,30: 
Iepurașul îngîmfat.

CONCERTE : Sala Dalles orele 20: Un 
concert de sonate — Interpretează : Ion Fo-^M 
tino, violoncel, Maria Fotino pian.

CINEMATOGRAFE: Patria. I. C. Frimu, 
Gh. Doja, Libertății: Scanderbeg; Republi
ca, București, In’rățirea între popoare: Or
dinul Anna; Maxim Gorki: lulius rucik; Ti
neretului ; Fanfan la Tullpe ; Timpuri noi : 
Discuții asupra modei, Tîrgul internațional 
de ia Lyon ; Elena Pavel, Cultural : Răzbu
narea; Lumina : Locotenentul lui Rakoczi ; r 
Victoria, 8 Martie, Alex. Sahia : Răsare soa
rele (Nepoții gornistului, seria II-a) ; Vasile 
Roaită : Schubert ; Flacăra : Asaltul fortului 
din munți : Aurel Vlaicu : Examen de matu
ritate ; Munca : Prieteni credincioși : Arta : 
Suflete zbuciumate; Popular, Rahova; Des
coperire misterioasă ; M. Eminescu: Poe
mul dragostei ; Miorița : Copiii străzii ; Cu 
pumnul în masă; Moșilor, 23 August: Școa
la curajului; 8 Mai: In numele legii; Vol
ga: Slugă la doi stăipîni; Gh. Coșbuc: In:ml 
tinere. 1

CONFERINȚE: Casa de Cultură a S’ndi- 
catelor din București (Bd. 6 Martie Nr. 25) : 
orele 19 în sala de spectacole, conferința tov. 
prof, tiniv. Al. Sanielevici „Radioactivitate 
și radioactivitate artificială"; orele 19, în 
sala de conferințe, conferința tov. dr. N. 
Albu „Lupta antiepidemică", urmată de fil
me documentare.

LONDRA 18 (Agerpres). — După cum 
transmite corespondentul din Seul al agenției 
Reuter, ta 17 noiembrie a fost semnat în a- 
cest oraș un acord cu privire la acordarea 
către Coreea de sud a unui ,.ajutor" mili
tar și economic american în valoar© de 700 
milioane dolari. Partea cea mai mare a aces
tor fonduri — 450 milioane dolari — va fi 
cheltuită pentru sporirea efectivului arma
tei sud-coreene, iar restul — sub forma de 
satisfacere a „nevoilor de refacere a Coreei 
de sud" — pentru achiziționarea de măr
furi americane și japoneze. Totodată, contro
lul asupra folosirii „ajutorului" va fi exer
citat în întregime de americani.

Din știrile apărute în presa străină rezul
tă că una din condițiile puse de S.U.A. pen
tru acordarea acestui „ajutor" Coreei de sud 
este asentimentul guvernului Li Sîn Man cen
tru devalorizarea hvanului (moneda sud-co- 
reeană).

-----9-----

Greva muncitorilor 
de la șantierele de reparații navale 

din portul Londra continuă
LONDRA 18 (Agerpres). — TASS trans

mite: Aproape de două luni, în portul Lon
dra sînt In grevă 8.000 de muncitori de la 
șantierele de reparații navale, care au decla
rat grevă la 20 septembrie în semn de pro
test împotriva concedierii a cinci dintre to
varășii lor. In ciuda tuturor încercărilor de 
a zădărnici greva, muncitorii refuză cu hotă
rîre să reia lucrul pînă cînd nu vor fi satis 
făcute revendicările lor.

La 17 noiembrie, aproximativ 300 de mun
citori care deservesc instalațiile electrice din 
portul Londra au declarat grevă în semn de 
solidaritate cu greviștii de la șantierele de 
reparații navale. 

pierdut", ziarul social-democrat „Schles- 
wlg-Holsteinische Volks-Zeitung" scrie prin
tre altele: „Noua notă a Moscovei arată 
clar că tratativele pot fi duse atît timp cît 
acordurile de Ia Paris nu au fost încă ra
tificate și atît timp cît posibilitatea soluțio
nării problemei germane în primul rînd nu 
a fost lichidată. ...Dar pentru ce în'.îl re- 
îoarmare ? Nu e timp de pierdut. Propune
rea Moscovei cu privire la convocarea con
ferinței poate rămîne pentru multă vreme ul
tima posibilitate pentru ducerea de tratative 
care să promită un succes și în urma cărora 
s-ar putea .pune capăt scindării patriei noas
tre, scindare care durează de aproape zece 
ani. Tocmai acum, în această situație favo
rabilă pentru ratificarea acordurilor de la 
Paris, trebuie să ne amintim că interesele 
germanilor în această problemă nu sînt Iden
tice cu Interesele puterilor occidentale. Nu 
încape îndoială că pentru orice patriot ger
man adevărat principala problemă trebuie să 
fie unificarea Germaniei".

Apelul Comisiei 
pentru afacerile externe 

a Adunării Naționale a Cehoslovaciei 
către deputății parlamentelor europene

PRAGA 18 (Agerpres). — CETEKA trans
mite: In ședința din 16 noiembrie a Comi
siei pentru afacerile externe a Adunării Na
ționale a Cehoslovaciei a fost adoptat un 
apel către' deputății parlamentelor europene, 
în care Comis'a pentru afacerile externe a 
Adunării Naționale își exprimă în unanimi
tate consimțămîntul și salută hotărirea Gu
vernului Republicii Cehoslovace de a păr
ticică la o conferință în problema creării 
unui sistem de securitate colectivă în Eu
ropa.

In prezent, se spune în apel, o mare răs
pundere revine deputaților șt parlamentelor 
statelor în care vor fi supuse în curînd sore 
ratificare acordurile de la Londra și Paris... 
De aceea, noi, membrii Comisiei pentru a- 
facerile externe, deputați ai Adunării Na
ționale a Republicii Cehoslovace, ne adre
săm deputaților parlamentelor europene pen
tru ca în interesul țărilor și popoarelor lor 
să apere în mod consecvent cauza păcii și 
să refuze să-și dea consimțămîntul la rati
ficarea acordurilor de la Londra și Paris, 
pentru ca, apărînd interesele vitale ale po
poarelor lor, să ceară cu hotărîre guverne
lor lor să participe la conferinta în problema 
creării unui sistem de securitate colectivă. I 

la Londra șl Paris cu privire la înarmarea 
Germaniei occidentale șl la atragerea ei în 
gruparea militară în curs de formare în 
Europa occidentală, și în blocul agresiv al 
Atlanticului, constituie o serioasă primej
die pentru pace în Europa. înfăptuirea aces
tor hotărîri va face ou neputință unificarea 
Germaniei pe o bază pașnică și democrată, 
iar opunerea unor popoare europene celor
lalte va agrava încordarea în relațiile Inter
naționale și va face să crească primejdia 
unui nou război în Europa.

Pornind do la interesele vitale ale po
porului bulgar, guvernul Republicii Popu-

Camera Comunelor discută ratificarea acordurilor de la Londra și Paris
LONDRA 18 (Agerpres). — In cadrul dez

baterilor care au loc actualmente în Camera 
Comunelor în legătură cu ratificarea acordu
rilor de la Londra și Paris, a luat cuvîntul 
ministrul de externe Eden, care a încercat 
să prezinte aceste acorduri ca un mijloc de 
apărare a păcii și securității țărilor occiden
tale. In declarația sa, Eden a respins din nou 
propunerea guvernului sovietic de a se con
voca la 29 noiembrie o conferință pe întreaga 
Europă în problema securității colective.

In cadrul acelorași dezbateri a luat cuvîn
tul deputatul laburist Morisson, care a anun
țat că grupul parlamentar laburist este pen
tru ratificarea acordurilor de la Londra și

Pregătirile in vederea ratificării acordurilor de la Londra și Paris 
întimpină dificultăți in Adunarea Națională franceză

PARIS 18 (Agerpres). — TASS transmite: 
Pregătirile în vederea ratificării acordu
rilor de la Londra și Paris provo-mă o luptă 
ascuțită în diferite cercuri parlamentare. 
Mai cu seamă Comisia pentru afacerile ex
terne a Adunării Naționale a avut de întîm- 
pinat mari dificultăți la alegerea raportorului 
în problema acestor acorduri.

După cum s-a mei anunțat, socialistul 
Julies Moch, oare a fost ales inițial ca ra
portor, n-a acceptat să la asupra sa această 
atribuție și a fost înlocuit cu generalul 
Billotte. Mai mult, comisia l-a numit pe 
Rene' Meyer, ca ranortor în problema admi
terii Germaniei occidentale în Uniunea nord- 
atlantică. Or, Meyer a refuzat și el să-și 
asume acest rol. Luînd cuvîntul la 17 no
iembrie în ședința comisiei, Meyer și-a mo
tivat refuzul prin faptul că hotărîrea privind 
Includerea Germaniei occidentale în Uni-

Mendds-France a sosit la Washington
WASHINGTON 18 (Agerpres). — In seara 

zilei de 17 noiembrie a sosit la Washington 
primul ministru al Franței, Mendes-France, 
pentru a duce tratative cu președintele S.U.A., 
Eisenhower, și secretarul de stat, Dulles.

Potrivit relatărilor agenție} France Presse, 
în după amiaza zilei de 18 noiembrie au 
început la Casa Albă convorbirile între pri
mul ministru francez, Plerre Mendes-France, 
și președintele S.U.A., Eisenhower.

*

WASHINGTON 18 (Agerpres)..—
Enumerînd problemele care vor fi luate în 

discuție în cadrul întrevederilor pe care pri
mul ministru francez le va avea la Washing
ton, Associated Press relatează că Mendes- 
France va discuta în primul rînd cu oficia
litățile americane situația creată în urma 
propunerilor cuprinse în nota din 13 noiem
brie a guvernului sovietic, față de care 
Mendes-France a luat o atitudine negativă 
Comentatorul Agenției Associated Press pre
supune că pe primul plan al discuțiilor de la 
Washington vor sta „șansele ratificării acor
durilor de la Londra și Paris de către paria 
mentul francez în cadrul dezbaterilor cate 
vor începe în prima jumătate a luni' decem
brie".

Potrivit relatărilor agențiilor de presă a- 
mericane, Mendes-France va discuta de ase
menea cu Departamentul de stat „problema 
vitală" a creditelor americane destinate

O declarație a lui Mendes-France
OTTAWA 18 (Agerpres). — Potrivit re

latărilor agenției France Presse, primul mi
nistru francez Pierre Mendes-France, refe- 
rindu-se în cadrul unei conferințe de presă 
pe care a ținut-o la Ottawa la nota guver
nului sovietic din 13 noiembrie, a declarat 
că „deși consideră necesară o conferință a 
țărilor din Est și Vest", este de părere că 
o asemenea conferință nu poate avea loc 
decît după ratificarea de către parlamentele 
țărilor occidentale a acordurilor de la Lon
dra și Paris.

De asemenea, Mendes-France, care s-a 
dovedit foarte grăbit atunci cînd a luat o 
serie de hotărîri cu privire la înarmarea 
Germaniei occidentale, a declarat de dati 
aceasta că „intervalul de timp prea scurt 
pînă la 29 noiembrie nu permite studierea 
profundă a problemelor care s-ar pune la 
o asemenea conferință europeană".

S.U.A. se pregătesc 
să respingă propunerea sovietică

WASHINGTON 18 (Agerpres). - TASS 
transmite: Luînd cuvîntul la o conferinta de 
presă, secretarul de stat Dulles a dat de în
țeles că S.U.A se pregătesc să respingă pro
punerea Uniunii Sovietice privind convocarea 
la 29 noiembrie a unei conferințe în problema 
securității generale europene. Fără a aduce 
vreun argument serios pentru a fundamenta 
poziția S.U.A.. Dulles s-a limitat să declare 
că . din punct de vedere practic este imposi
bilă o întrunire la Moscova sau Paris în 
răstimp de două săptămîni".

Poporul chinez e gata 
să trimită observatori la conferință

PEKIN 18 (Agerpres). - CHINA NOUA 
transmite: Nota adresată de guvernul sovie
tic guvernelor țărilor europene șl S.U.A. în 
care propune convocarea unei conferințe pe 
întreaga Europă în problema creării unul 
sistem de securitate colectivă în Europa, este 
comentată pe larg și aprobată cu însuflețire 
de opinia publică chineză.

Poporul chinez, scrie ziarul „Guanmin- 
jibao", înțelege profund cît de prețioasă este 
pacea și de aceea el este interesat în men
ținerea păcii atît în Asta Cît și în Europa. 
Propunerea U.R.S.S. Cu privire la convocarea 
unei conferinta pe întreaga Europă pentru 
crearea unui sistem de securitate colectivă 
în Europa corespunde pe deplin aspirațiilor 
tuturor popoarelor iubitoare de pace. Po
porul chinez sprijină propunerea sovietică și 
este gata să trimită observatori la conferință.

unei conferințe europene
lare Bulgaria se pronunță categoric împo
triva hotărtallor de la Londra și Paris. Cre
dincios politicii sale consecvente de pace, 
guvernul Republicii Populare Bulgaria ac
ceptă propunerea făcută de guvernul 
U.R.S.S. in nota sa din 13 noiembrie a. c. 
de a se convoca la 29 noiembrie 1954 la 
Moscova sau Paris o conferință a tuturor 
statelor europene care doresc să participe 
la ea precum și a S.U.A. în problema creării 
unui sistem de securitate colectivă în Eu
ropa și declară că va participa la această 
conferință.

Paris. In continuare Morisson a cerut recu
noașterea dreptului legitim al Republicii 
Populare Chineze de a fi reprezentată la 
O.N.U.

Referindu-se la unele aspecte decurgînd din 
acordurile de la Londra și Paris, Julian 
Amery, deputat conservator, șl-a exprimat 
regretul că în domeniul economic Anglia șl 
alte puteri sînt prea strîns legate de S.U.A.

In numele grupului bevanist al deputaților 
laburiști a vorbit Crossman, care a luat 
atitudine împotriva ratificării acordurilor de 
la Londra și Paris și a subliniat necesitatea 
creării unei Germanii unite și pașnice care 
să nu facă parte din nici o grupare militară.

unea Atlantică nu poate fi separată de pro
blema generală e acordurilor de la Londra 
și Paris, In afară de aceasta, el a subliniat 
că parlamentul francez s-a pronunțat cu o 
maioritate considerabilă de voturi împotriva 
includerii Germaniei în Uniunea nord- 
et'antlcă.

In ultimă instanță, comisia a încredințat 
această sarcină tot generalului Billotte.

Billotte a propus ca raportul în problema 
modificărilor la acordurile de la Bonn să fie 
prezentat de Gabory, membru al acestei co
misii. Gabory a refuzat însă această pro
punere.

La 17 noiembrie, Comisia pentru apărarea 
națională a refuzat să examineze bugetul 
militar pe anul 1955 pînă cînd nu vor fi cu
noscute „consecințele acordurilor de la 
Paris".

corpului expedlțlonar francez din Vietnamul 
de sud. In această ordine de idei, agenția 
United Press arată că din cele 200 miliarde 
franci considerați necesari în acest scop, bu
getul francez nu prevede decît 60 milia-de, 
restul fiind cerut de la americani Sprijinind 
în Vietnamul de sud clica lui Ngo Dinh Diem 
ostilă Franței, americanii încearcă cu ajuto
rul^ acestei clici și a creditelor militare să 
înlăture complet pe colonialiștii francezi în- 
locuindu-i în această regiune.

In cadrul acelorași discuții, arată în con
tinuare Associated Press, va fi examinată si
tuația din Africa de nord în legătură cu in
tensificarea represiunilor colonialiste, pre
cum și perspectivele „colaborării economi
ce" franco-vesț-germane așa cum reies ele 
din clauzele acordurilor de la Paris. Se cre
de, relatează aceeași agenție, că se va lua 
în discuție o participare americană la pro
iectatele planuri economice franco germane 
în Africa de nord.

Guvernul american speră de asemenea, a- 
daugă Associated-Press, să afle ce este dis
pus Mendes-France să facă pentru interpre
tarea acordului franco-german cu privire la 
Saar știind că Frânta nu dorește să reîn- 
ceapă tratative cu Germania occidentală în 
această privință .

Vizita lui Mendes-France în Statele Unite, 
va prilejui intensificarea presiunilor exercita
te asupra Franței, de cercurile oficiale din 
S.U.A.

Interesant fenomen astronomic 
observat în R. Cehoslovacă 

PRAQA 18 (Agerpres). — CETEKA trans-4| 
mite: In prezent, colectivul Institutului de 
astronomie al Academiei de Științe a R. Ceho
slovace studiază materialele în legătură cu 
trecerea unui mare meteorit care a fost ob
servat in dimineața zilei de 25 octombrie ora 
6,20 (ora locală) la Praga, Bmo, Jicin, Hodo. 
nin, Senice lingă Olomouc, Fnanzstadt și in 
alte orașe. Meteoritul era in formă de pară, 
de culoare verde deschis. Colaboratorii știin
țifici ai Institutului de astronomie au eva
luat viteza meteoritului la aproximativ 30 
km pe secundă. Căderea meteoritului a test 
orizontală, deoarece atracția pămintu.lui n-a 
putut schimba cursul lui intr-un timp atît de 
scurt. Meteoritul a zburat la o înălțime de 
peste 50 km. Observatorii comunică că mă
rimea lui a 
lunii.

atins aproximativ dimensiunile

-----•

Scandal în parlamentul turc
NEW YORK 18 (Agenpres). — TASS 

transmite: După cum transmite corespon
dentul din Ankara al agenției Assoctated 
Press, la 15 noiembrie a avut loc în Medj-^^ 
lisul turc o încăierare între deputății din par-^H 
tea partidului democrat aflat la putere și^^ 
cei din partea partidului opoziționist popular- 
republican. După cum arată corespondentul, 
la încăierare a luat parte și ministrul Apără
rii Naționale, Etern Menderes.

Batata a început în legătură cu discuta
rea acuzației adusă de ziarul „Halkci" (or
gan al partidului popular-republican) gu
vernului, de a fi exercitat presiuni asupra a- 
legătorilor în timpul alegerilor de sindici 
și consiliilor deoanilor de vîrstă, care a a- 
vut loc la 7 noiembrie.

Spectacol extraordinar de operă 
sub conducerea dirijorului 

buigar Romeo Raicev
La Teatrul de Operă și Balet al R.P.R. a^ 

avut loc joi seara un spectacol extraordinar 
cu opera „Cio-Cio-san“ de Puccimi sub con
ducerea muzicală a dirijorului bulgar Romeo 
Raicev, dirijor principal al Operei Populare 
din Russe.

Opera „Cio Cio-san" a fost interpretată 
de Ana Tălmăceanu-Dinescu, Dinu Bădescu. 
Șerban Tassian, artiști smeriți ai R.P.R. șl 
de alți soliști ai Teatrului de Operă și Ba
let al R.P.R.

Primul spectacol dirijat în Capitala noa
stră de valorosul artist bulgar s-a bucurat J 
de un mare succes.

(Agerpres)

SPORT
Intîlnirea internațională de box 

Dinamo Bucureșii-Spartak Șefia
Aproape 5000 de spectatori au urmărit joi 

seara în sala sporturilor de la Floreasca în- 
tîlnirea internațională de box dintre echipele 
Dinamo București și Spartak Sofia. După 
partide dîrz disputate, boxerii dinamoviști au 
repurtat victoria cu scorul de 6—4. Victoriile 
echipei bucureștene au fost realizate de Toma 
Constantin, V. Filiuță, I. Demeter, N. Linca, 
Ilie Dragnea și Bătrinu Tă-nase, iar victoriile 
echipei bulgare de Stoian Petcov, Iordan Si- 
mionov, Peter Spasov și K. 'Kolev.

(Agerpres)
Campionatele mondiale de tir
CARACAS (Agerpres). — TASS trans

mite :
Campionatele mondtale de tir au conti

nuat la 16 noiembrie cu disputarea probelor 
individuale de clasificare pentru medalii. 
Cei 18 trăgători sovietici participanți la în
treceri au obțtaut cu acest prilej 19 medalii 
de aur și o medalie de argint. Dintre aces
tea, opt medalii au fost obținute la probele 
de pistol, 4 la probele de talere, 5 în pro
bele de cerbi mișcători și trei la arma cali
bru redus.

Maestrul sportului L. Vainștein, partici- 
pînd |a proba de revolver 30+30 focuri, a 
real'zat 386 puncte, performanță care între
ce recordul mondial oficial cu 7 puncte. In 
proba de talere, maestrul sportului L. Isaev 
a realizat 100 puncte din tot atîtea posibile.

Comentînd rezultatele tragerilor din 15 
noiembrie, ziarele din Venezuela remarcă ex
celentele rezultate obținute de sportivii so
vietici V. Borisov, B. Pereberin și publică 
portretele lor.

SPECTACOLE
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